Transcriere Interviu Greif Ruth

Caseta I

Dvs., ca să ştiu pe ce să insist, pe care bunică, cu care bunică aţi petrecut mai mult timp?

Bunica de aici, din Braşov.

Bunica din Braşov e Rozalia?

Da, mama mamei.

Mama mamei, deci Estera. Pur informativ pentru noi, ştiţi unde şi cum locuia bunica Rozalia, mama tatălui? La Sibiu?

Deci ei au fost oameni foarte săraci, părinţii tatălui, da. Şi au avut o locuinţă mai sărăcăcioasă şi era întreţinută de tatăl meu, că n-avea nici un fel de pensie, ea a fost casnică şi n-a lucrat niciodată.

Bunica?

Bunica, da.

Deci tatăl întreţinea?

Da.

Pe bunica din Sibiu.

Da.

Aţi fost vreodată acolo, aţi văzut casa?

Da, cum să nu, eram copil.

Mai ţineţi minte cum era?

Păi, era o cameră, bucătărie, baie, un fel de garsonieră, dar intr-o casă veche.

Avea grădină, putea să cultive?

Da, avea o curte, şi avea şi o grădină mică, şi acolo cultiva ceapă, salată, aşa ceva.

Putea să crească....

Şi păsări a crescut, câteva păsări.

Găini, atâta doar, nu şi animale mai mari?

Nu, nu, nu.

Bunica aceasta, cred că v-am întrebat, nu purta perucă sau....cum se numeşte....

Nu, nu, la noi în general în Ardeal nu s-au purtat peruci.

Dacă era aşa săracă, bănuiesc că n-are rost să vă întreb dacă avea ajutor în gospodărie sau...

N-avea nimica, era singură.

În casă...aşa. Ştiu că am vorbit în arbore, dar trebuie să avem şi pe casetă, dânsa ce respecta, numai sărbătorile mari?

Sărbătorile mari şi ...da nu era kosher, numai sărbătorile mari, Paştele de exemplu, nu mânca pâine, nimic din făină, mergea la templu, postea...

De Yom Kippur?

De Yom Kippur.

Aţi avut vreodată ocazia să petreceţi cu dânsa?

Cu dânsa nu, dar cu un văr al tatălui meu, era o familie care erau foarte religioase, şi în copilărie mi-a plăcut să merg la ei de Paşti, că mi-a plăcut cum aveau vesela separată...dar şi în afară de paşti aveau separat, nu mâncau din aceeaşi veselă carnea şi lactatele.

Cum se numea acest văr al tatălui?

Weiss Heinrich, ei au plecat pe urmă în Israel, de mulţi ani.

Tot din Sibiu erau dânşii?

Da, da, sibieni.

Şi mai spuneţi-mi, cum era, dacă...cum era ceremonia de Paşti când mergeaţi la dânşii?

Păi în primul rând erau ceremoniile astea de vineri seara, când se pregătea colacul ăsta, barches, aşa se numea, şi asta se făcea in fiecare vinerea, şi cholent, cu carne de gâscă, şi era un...deci un întreg ritual, se ducea să se spele pe mâini, spunea rugăciunea, nu mai vorbesc de sărbătorile Paştelui, de Pesach, atunci într-adevăr era ceva ieşit din comun, deci toată vesela era schimbată şi ei erau şi kosher, deci nu mâncau carne de porc sau mezeluri sau aşa ceva.

Se făcea curăţenie specială în casă?

Da, da, curăţenie se făcea.

Şi meniul de Paşti, în afară de fără pâine?

Ei, sunt o mulţime de preparate care se fac din făină de pască, şi ce poţi să mănânci, până şi felul de prăjituri, şi torturi, asta ştiu şi eu să fac.

Eu ştiu mai puţin ca dvs. sau ca Paul, se făceau chestii tradiţionale?

Da, se făceau, de exemplu un fel de piftele din făină de pască, ou şi ...da, ou şi făină de pască se făceau, cum facem noi, la comunitate, insă noi, la cantină, nu se fac aşa de gustoase cum se făceau la noi.

Ştiţi cumva vreo reţetă?

Da.

Le aveţi cumva şi scrise?

Nu le am...de unde a venit molia asta. Pot să vă spun, de exemplu, piftelele care pot fi şi dulci, şi sărate, şi poţi să le mănânci aşa, cu...se face, se fac din cartofi fierţi, deci trei patru cartofi de mărime mijlocie, făină de pască, ouăle gălbenuşul şi pe urmă bătut spumă albuşul, şi faci nişte forme cum faci cu piftelele, un pic de ulei, şi le prăjeşti: dacă vrei sare, piper, şi dacă vrei să fie dulci, atunci nu mai pui sare şi piper, pui un pic de zahăr, şi când sunt gata, atunci presari deasupra zahărul.

Se numesc cumva anume?

Da...krensli, in ungureşte.

Kremsli...trebuie să căutăm traducere. Asta v-am...

Şi pe urmă găluştele la supă, tot din făină de pască şi ouă şi...în general în mâncărurile astea de Paşti intră foarte multe ouă, deci dacă vrei să faci o supă pentru trei persoane şi găluşte, vreo 5-6 ouă trebuie să pui.

Puteţi să ne ziceţi ceva din viaţa de zi cu zi a bunicii? Presupun că aţi avut vreo perioadă mai mult de o zi...

Mă rog, ea a muncit foarte mult, până a avut magazinul, de dimineaţă până seara a avut magazinul deschis aiciea, pe...vorbesc de bunica din Braşov.

Bunica din Braşov este cea care a fost în Sibiu?

Nu, nu.

Cealaltă?

A mamei, da.

Ca să le luăm aşa, ca să ştim după aia pe casetă despre ce vorbim, cea din Sibiu...

Bunica din Sibiu, ea s-a ocupat de gospodărie, de casă, avea şi păsări.

Ţineţi minte care erau de exemplu relaţiile dânsei cu vecinii in Sibiu?

Nu ştiu; eu am plecat din Sibiu când am avut 8 ani, am venit la Braşov, şi de atunci m-am dus foarte rar, mai mult ea a venit şi a stat la noi, şi în Sibiu nu stăteam deloc.

Comunitatea evreiască în Sibiu era mare, existau, să fie aşa...să zic aşa, relaţii doar între...

Au fost destul..., în general Sibiul era întotdeauna mai puţin populat in general decât Braşovul, dar erau destui evrei; acuma în tot Ardealul ăsta, pe partea asta Braşov, Sibiu, şi populaţia evreiască care n-a suferit aşa...n-au fost deportări şi aşa, era...nu era numeroasă, erau puţini. Şi eu în afară de...eu am avut foarte multe rude la Sibiu din partea tatălui, că erau mai mulţi fraţi şi avea veri, şi unchi, şi erau o familie numeroasă, şi pe ăştia îi ştiam, alţii nu...plus familia asta care era, o verişoară de-a tatălui, pe care o chema tot Goldstein, dar pe urmă s-a căsătorit şi a devenit Weiss, ăia care erau mai...

Religioşi?

Religioşi, da.

Imi spuneţi vă rog un pic despre bunica din Braşov, cu dânsa cred că aţi stat mai mult?

Da, mai mult cu dânsa am stat. Bunica din Braşov cu asta se ocupa, noi când am venit la Braşov ea avea deja magazinul.

Mai ţineţi minte cam in ce perioadă aţi venit la Braşov?

Bine, ea era braşoveancă, ea n-a venit din Sibiu, ea aici s-a născut, s-a născut la Turcheş, de acolo a venit la Braşov....

În Săcele.

Da, şi a avut magazinul ăsta şi de asta s-a ocupat. Pe urmă când i s-a luat magazinul, la naţionalizare, a închiriat, şi-a luat o locuinţă, n-a cumpărat, a închiriat, pe Lupeni, acolo, în spatele lui Tchibo, care avea vreo şase camere, şi fiecare cu intrare separată, şi a închiriat fiecare cameră, şi ea a rămas în una singură, şi din asta a trăit.

Deci ea închiriase în primul rând casa şi apoi o subînchiria cum ar veni?

Da, da.

Dvs. ţineţi minte...presupun că unde s-a născut bunica, în Turcheş, a avut casa ei?

În Turcheş? Asta nu mai ştiu, eu am prins-o deja când era la Braşov.

Şi înainte să vină naţionalizarea, dânsa n-a avut niciodată casă proprietatea ei?

Nu, nu.

Deci tot în chirie a stat?

A stat in chirie.

Puteţi să-mi spuneţi unde a stat, înainte să se mute în spate la Tchibo?

A stat, a avut locuinţa unde ...unde avea magazinul ăla de delicatese; avea două camere, amândouă intrare separată, baie, bucătărie...aparţinea magazinului, că prin magazin se intra imediat în sufragerie mi se pare.

Magazinul era cum ar veni o cameră care aparţinea casei?

Da, da.

Şi ce fel de delicatese avea bunica în magazin?

Păi ce avea...avea şi mezeluri, şi avea şi şocolată, diferite băuturi, mă rog, un fel de alimentară.

Un fel de băcănie să spunem, pe  vremea aceea. Şi bunica se ocupa de tot, începând cu aprovizionarea...

Da, da, era o femeie foarte ageră....

Energică înseamnă.

Energică, se ocupa de tot, n-avea nici un sprijin de nicăieri.

Nici contabilitate, nici vânzare, tot ea?

Tot, tot, tot, a făcut dânsa.

Şi femeie singură, mi-aţi spus că ...că bunicul  murit devreme.

Da, da.

Aveaţi ceva favorit din tot magazinul ăla, ce vă plăcea ...ştiu că eu când am fost în Israel...

Salamul de Sibiu1 Eu veşnic îl comparam cu salamul de Sibiu de acolo cu cel de acuma, care nu se aseamănă deloc, avea o aromă specială salamul acela.

Şi dintre dulciuri?

Şocolata, bineînţeles, şocolată de lapte.

Dar adusă de afară, făcută aici?

Păi n-aveam încă...nici nu ştiu dacă era...

De unde aducea bunica, de la târguri, mâncarea, avea nişte comercianţi favoriţi?

Avea, avea, că aduceau marfă, dar cred că din Ungaria aducea.

Aşa departe?

Da, ălea mai speciale le avea de acolo.

Şi mi-aţi spus că magazinul nu avea un specific kosher, că se vindea salam de Sibiu şi aşa...

Nu, nu.

Şi dvs. stăteaţi cu bunica prin magazin?

Da, sigur că da, îmi plăcea să stau acolo, da, şi era destul de aglomerat, mergea foarte bine, era şi într-o zonă din asta....

Asta vroiam să spun, zona bună. Şi bunica ce fel de temperament avea, dacă cu dânsa aţi stat?

Era foarte energică, şi foarte severă, şi...cu mine a fost foarte severă, şi mi-a fost un pic frică de ea, dar era un om şi jumătate.

Deci mână dură, inimă bună.

Da, da.

Aşa...bunica de la tata...mi-aţi spus că se descurca singură, gospodăria dânsei, tot singură o făcea, n-avea o servitoare să o ajute, nimic?

Tot singură, nu, nu, nu, după câte ţin minte nu avea. Pe urmă când am venit noi o perioadă ştiu că am stat la ea, până ne-am găsit locuinţă, pe urmă a stat şi mătuşă-mea o perioadă, cea care a plecat la Bucureşti, ea a mai fost căsătorită prima dată la Braşov şi pe urmă primul soţ...soţul ei murise într-un accident de tren, şi după câţiva ani s-a recăsătorit şi a plecat la Bucureşti.

Mătuşa...

Sora mamei, cu ea eram în relaţii foarte bune. 

Bunica cum era, aceasta, bunica din Braşov, cum se înţelegea cu vecinii, avea prieteni mai mulţi evrei, mai mult români?

Avea acolo, nu erau evrei în clădirea aia, că din curte sunt foarte multe apartamente, şi în spate este şi o grădină care duce pe strada ailaltă, paralelă, dar se înţelegea foarte...era foarte stimată. Da.

Era obiceiul să-şi facă cadouri cu vecinii de sărbători?

Da, sigur că da, sigur, întotdeauna pregătea prăjturi...

Humentaschen?

Da, sigur, şi ducea, chiar la creştini, că acolo nu stăteau evrei în curte.

Dânsa mergea, sau vă trimitea pe dvs.?

Mai mergeam şi eu, mergea mama, mergeam şi eu.

Şi nu primeaţi, ştiu că de exemplu, dânşii, creştinii, nu-i dădeau bunicii ouă roşii de Paşti, sau aşa ştiu că mai exista obiceiul?

NU, nu-mi aduc aminte.

Bunica, la cât mi-aţi spus că a muncit, nu prea avea timp de vacanţe, sau....

Nu s-a dus nicăieri, nu s-a dus niciodată, după câte mi-aduc eu aminte, ea n-a fost plecată, era magazinul, ca să nu piardă clientela, şi atunci era aşa, da. Socru-meu de exemplu, n-a fost în concediu, mi-a spus soţul, 10 ani, de când avea fabrica aia, nu s-a dus în concediu nicăieri, a trimis-o pe socră-mea, pe soţul, pe la vatra Dornei, ştiu eu, unde mergeau, la Karlsbad, in Cehoslovacia, dar el nu s-a dus niciodată. Niciodată n-a lăsat fabrica, nu e ca acuma, că abia aştepţi să pleci şi să-şi laşi totul...

Baltă, da. Bunica aceasta ce respecta, dacă aţi stat mai mult prin preajmă...kosher mi-aţi spus că nu respecta?

Nu, respecta sărbătorile...adică ziua lungă, de Yom Kippur, asta ţinea post, ţinea cele 10 zile de Paşti, şi mergea la templu când...

De sărbătorile mari?

De sărbătorile mari. 

Vineri seara aprindea lumânări, spunea o rugăciune?

Da, aprindea şi lumânări, întotdeauna. Şi socrii, şi eu...

Dar în rest se lucra pe rupte?

Asta vroiam să întreb, de Sabbath se lucra, era deschis magazinul?

Asta nu mai...cred că nu.

Deci totuşi nu.

NU, nu, nu era deschis.

Bunica aceasta avea timp să se mai ocupe şi de grădină, sau păsăret?

 Bunica din Braşov?

Da.

Nu, n-avea, acolo era o curte mare, nu se ocupa de altceva, numai de magazin.

Era suficient. Dvs. mi-aţi spus că v-aţi născut în Viena.

Da.

Până la ce vârsta aţi stat acolo?

Până la vârsta de trei ani, ce se întâmpla, părinţii mei s-au căsătorit, şi înainte de căsătorie, taică-meu avea un prieten şi ăla a plecat, nu ştiu cum a ajuns ăla în Viena, şi a deschis un atelier de biciclete, şi îi mergea foarte bine, şi l-a chemat pe soţul să meargă..pe...

Pe tatăl?

Pe tatăl meu să meargă acolo; şi s-a dus, şi după un an de zile s-a logodit cu mama, şi după un an de zile a venit înapoi, s-au căsătorit, şi au plecat amândoi.

Puteţi să-mi spuneţi în ce an s-au căsătorit încă o dată? Ca să nu mai revenim?

Păi...eu m-am născut în 32, şi aveam 3 ani, în 35 cred. Stai un pic...dacă m-am născut în 32, in..28, 29.

Deci tatăl când a plecat spre Viena era deja logodit cu mama?

Da, prima dată, şi pe urma s-a întors, s-au căsătorit, şi au plecat amândoi, şi au stat acolo câţiva ani.

Şi cu ce s-au ocupat acolo, tata l-a ajutat pe acel prieten?

Erau împreună, aveau magazin de biciclete.

Erau asociaţi?

Erau asociaţi, da, şi pe urmă au dat faliment, şi slavă Domnului că au revenit în ţară, că altfel era vai de noi, că începuse războiul, şi...

Mai ţineţi minte cum se numea acel prieten al tatălui?

Nu.

Dvs., la 3 ani eraţi cam mică, mai ţineţi minte ceva din Viena?

Nu, nu, în Viena am fost acum 6, 6 ani mi se pare, prima dată, şi am vrut neapărat să mă duc acolo, şi am fost şi la comunitatea din Viena, intr-o iarnă am fost, am făcut o călătorie turistică cu o firmă, şi m-am dus şi am fost în locurile alea in care îmi povestea mama.

Ce vă povestea mama? Presupun că...

Păi îmi povestea că ce-au văzut ei la Viena, peste tot, unde au fost, şi m-am dus şi eu să văd.

Ce v-a plăcut, ce v-a impresionat din Viena?

Păi am fost şi am văzut palatul, am fost la biserica Sfântul...acuma nu-mi vine în minte, e renumită catedrala,  Schonbrunul..

Da, am văzut poze cu el.

Dvs., de fapt în familie, aţi învăţat ca limbă maghiara?

Eu acasă am avut, majoritatea au vorbit limba germană, erau foarte mulţi nemţi acolo, şi nu ştiam un cuvânt ungureşte, şi am învăţat auzindu-i pe părinţi vorbind între ei ungureşte, aşa am învăţat şi eu limba maghiară.

Deci prima limbă?

Prima limbă era germana.

Deci germana de la părinţi. Şi părinţii intre ei?

Vorbeau maghiară, şi aşa am învăţat eu, auzind-i pe ei. Când eşti copil, atunci prinzi repede...câţiva anişori.

Şi după ce....v-aţi întors de la Viena pentru că a dat magazinul acela faliment.

Da, a dat faliment şi s-au întors la Sibiu şi după aceea au venit la Braşov.

Şi la Sibiu...

La Sibiu au avut o tutungerie părinţii, şi după aia...nici nu ştiu care a fost motivul, pentru ce am venit la Braşov. Nu mai ţin minte, am venit la Braşov, clasa întâia primară am făcut-o acolo, şi a doua primară am făcut-o deja la Braşov, am mers la şcoala asta de pe Agrişelor, şi acuma e şcoală acolo, şi atunci au venit legionarii şi ne-au dat afară, din şcoala respectivă, şi atunci evreii au făcut şcoala evreiască, liceul industrial, aşa se chema, care era pe Matei Basarab, intr-o locuinţă particulară, întâi, şi pe urmă în altă locuinţă particulară, am făcut câţiva ani acolo, ani buni, acolo am fost colegă şi cu Guth.

Da, dânsul ne spunea de liceul industrial.

Da, şi pe urmă a venit...a, ce bătaie luam, pe şoseaua Sfântu Petru, aşa se chema, 13 Decembrie.

Da.

Aşa, şi aveam o prietenă care stătea mai jos, unde-i podul, unde trece trenul, şi ne-am dus întotdeauna împreună, ea venea să mă ia şi mergeam împreună la şcoală, şi trebuia să trecem, pe unde-i cinematograful Patria, acolo, pe Matei Basarab, şi vizavi, unde a fost după aia creşă, acum nu ştiu ce  mai e, tot creşă sau altceva, lângă fabrică...

Mai jos de Patria?

În spatele cinematografului Patria, e Matei Basarab?

A, da,  aşa.

Şi acolo, pe partea cealaltă, era un liceu, liceu de băieţi, german.

Honterus, nu era Honterus?

Nu, nu, nu, era un liceu de băieţi, numai nemţi erau acolo, şi de câte ori treceam pe acolo coborau şi ne luau la bătaie.

Pe dvs., fete?

Da, da, ştiau, nu ştiu de unde, vedeau unde ne ducem, ca ne ducem la liceul evreiesc, şi ştiau că suntem evreice şi ne luam la bătaie.

Dvs. cam ce vârstă aveaţi atunci? Era liceu ca acuma, adică peste 14 ani?

Păi eram in clasa a doua, a treia primară, că până într-a patra primară...

Deci eraţi mici?

Mici, sigur.

Şi dânşii erau mai amari ca dvs., mă refer ca vârstă?

Mai mari, mai mari, sigur că da. Ce era să facem; şi pe urmă când a venit în 47, a venit reforma învăţământului, nu, înainte de reforma învăţământului, după aia, la sfârşitul războiului, ne-am înscris la Principesa Elena, care era...

Unirea?

Unirea, da.

Acolo am fost eu!

Şi acolo am făcut liceul, şi după aia, părinţii aveau deja depoul ăsta dentar, şi vroiau sa plece la Bucureşti, aveau un...un asociat, un prieten, de-al tatălui meu care era la Bucureşti şi care avea şi el un depou dentar acolo, şi au vrut să ne mutăm acolo, şi atunci mama m-a înscris la Şoazi Mangâru, la un liceu cu internat în Bucureşti, care era la fel ca Notre Dame-ul.

Cum aţi zis?

Şoazi Mangâru, aşa se chema.

Şoazi?

Mangâru, da, după cine, nu ştiu, in orice caz era un...acolo am învăţat franceză, nici nu aveai voie să vorbeşti româneşte, numai franceză. 

In liceu?

În liceu, da, şi am făcut ...deci trebuia să ştii ceva franceză, bine, eu luasem şi ore particulare, şi aşa am ajuns acolo.

Deci aţi fost la Bucureşti până la urmă?

Da, da, am stat acolo vreo doi ani, uite, că asta am uitat să spun...

Aşa, ca sa refac eu firul narativ, dvs. in ce an...câţi ani aţi studiat la Unirea?

La Unirea, trei.

Şi ultimul an...

Şi ultimul an, sau doi ani, doi ani mi se pare, şi doi ani am făcut la....

Acest liceu?

Da, la Bucureşti.

Acest liceu din Bucureşti, Mangâru sau cum se chema....

Da, Şoazi Mangâru.

Avea vreun profil evreiesc sau nu?

Nu, nu, nu.

Era doar o...?

Da, era un fel de pansion cum se spunea atunci.

Stăteaţi la internat acolo?

La internat.

Deci nu acasă cu părinţii?

NU, nu, stăteam la internat, părinţii veniseră, dar încă nu se mutaseră copmlect, şi până la urmă nu s-au mai mutat acolo, şi ne-am întors la Braşov. O perioadă scurtă am stat eu acolo.

Liceul acolo?

NU, când ne-am întors, atunci...asta era prin 47, şi atunci am terminat Unirea.

Deci tot Unirea aţi terminat?

Da.

Bacalaureatul. Ce vroiam să vă întreb, apropo de ...o să revin aşa un pic pe firul cronologic, mi-aţi spus că părinţii şi-au deschis în Sibiu o tutungerie.

Da.

Tutungerie pe vremea aceea însemna articole de tutun?

Da.

Ce se înţelege şi astăzi?

Da, sigur, sigur.

Ce...descrieţi-mi un pic magazinul, mai ţineţi minte cum arăta, ce articole vindeau părinţii?

Păi ţigări, ce se vinde şi acuma, ţigări, timbre.

Tutun de pipă, asta vroiam să vă întreb?

Da, şi pipe, sigur, pipe şi din alea mici...

Ţigări de foi?

Şi ţigări de foi.

Aveau şi tabachere?

Nu, nu ţin minte.

Cutiuţe speciale pentru tabac?

A, erau cutii, cutii de carton, erau speciale.

În vremea aia mai era la modă cu mestecatul de tutun sau se fuma mai mult?

Nu mai ştiu.

[Se şi mesteca tutun, nu ştiu dacă în Braşov, dar...]

Eu nu ţin minte.

Şi acest magazin, tutungeria, undea fost, in Sibiu, în aceeaşi casă?

NU, nu, nu, a fost în centru, era separat, era în apropiere, că...aţi fost în Sibiu?

Eu nu. Ba da!

Strada Bruckental, acolo am locuit noi.

Pe strada Bruckental?

Da, da, in spatele muzeului Bruckental. Cine, a mai locuit cineva acolo?

Nu, eu am vizitat Sibiul mult timp cu mama...

Deci la numărul 3, acolo am stat, am avut locuinţa.

Era casa dvs.?

Nu, nu, tot chirie, atunci nu era la modă să cumperi, numai ăia foarte bogaţi au avut, şi tutungeria era pe cealaltă stradă...

Permiteţi?

Da cum să nu.

Sărut-mâna.

Nu, nu, ia de acolo. Era pe o...nu ştiu cum se cheamă strada aia, era care mergea paralel cu Bruckentalul, că ştiu că vizavi aveam o prietenă, şi din curtea ei se putea ajunge, avea două porţi, se putea ajunge dincolo pe strada cealaltă, şi acolo era tutungeria.

Şi bunicii...pardon, părinţii dvs. vindeau în magazin, mama sau tata, sau aveau pe cineva?

Nu, amândoi.

Ei, dânşii amândoi.

Da.

Magazinul cum era, era are, mic, o singură cameră?

Cam cât sufrageria asta, da, şi avea un depozit in spate, din câte îmi amintesc; bine, eram mică atunci, 4-5 ani.

Şi cu firul cronologic, v-aţi întors la 3 ani în Sibiu, după aceea, cam când aveaţi 3 ani mi-aţi zis, nu, din Viena?

Da, da.

Şi din Sibiu aţi plecat spre Braşov când aţi început clasa a doua?

Da.

Puteţi să nu spuneţi un pic, să ne descrieţi casa în care aţi stat în Sibiu, acea unde locuiaţi, în chirie?

Da, aveam două camere, bucătărie, baie, sus la etaj.

N-aveaţi curte sau...?

Şi o curte, da.

Avea timp mama să crească, sau posibilitatea?

Nu, nu, erau mai mulţi locatari, nu creştea...

Cum era aranjată casa? Modern, mai retro, de exemplu cum e aici, cu mobilă stil sau aşa? Erau covoare?

Nu, nu, nu era aşa, ştiu că am avut un covor persan în sufragerie, şi mobilă din asta, obişnuită, nici măcar din aia, din care faci după comandă, era cumpărat gata, nu era nimic deosebit.

Apă curentă aveaţi acolo în centrul Sibiului?

Da, sigur.

Cu vecinii cum vă înţelegeaţi, ce erau, erau evrei, români?

Români.

Toţi?

Şi mi se pare ca erau şi saşi, şi aveam o prietenă, cu care sunt prietenă şi acuma, stătea vizavi, ceva mai încolo, mama ei era doctoriţă, şi ea era cu vreo doi ani mai în vârstă, şi ea a făcut şcoala evreiască, tot în Sibiu, ea a rămas acolo.

Cum se numeşte prietena dvs.?

Springer Rose-Marie. Ea e acuma în Israel.

Dar Springer a fost familia doamnei Adler. Nu sunt rude?

Nu, nu, n-are nici o legătură, nu ei na-u trăit în Sibiu; taică-său era bijutier, şi maică-sa doctoriţă. Şi eram in aceeaşi...am copilărit împreună.

Deci nu vă ştiaţi doar de la şcoală?

Poftim?

Cum v-aţi împrietenit cu dânsa, nu la şcoală îmi imaginez?

Asta nu mai ţin minte, dar ştiu că am mers împreună la şcoală, şi ne-am jucat acolo împreună pe stradă, la noi in curte, la ei.

Părinţii vă lăsau să ieşiţi din casă, singură să vă jucaţi pe stradă?

Da cum să nu, nu pe stradă, atuncea nu se jucau pe stradă, in curţi, şi ea avea o curte, şi noi aveam o curte.

Aveaţi jocuri favorite pe vremea aia, nu ştiu ce se juca?

Da, ne jucam in parc, era un parc, acuma l-au stricat, nu mai e, parcul care a fost pe timpuri, erau nişte serpentine care te duceau de sus...[sfârşitul casetei]

...da, dacă aţi plecat de acolo doar in şcoala primară. Comunitatea mi-aţi spus că nu era foarte mare.

Era mică comunitatea, da.

Puteţi să-mi aproximaţi un pic, cam câţi evrei erau?

Asta nu pot să vă spun, dar ştiu că era in curtea şcolii, şi comunitatea era acolo, şi şcoala, şi templul, era lângă gară.

Şcoala evreiască?

Şcoală evreiască, da.

Deci exista sinagogă?

Da.

Era numai una, sau mai multe in Sibiu?

Numai una, numai una.

Şi existau funcţionarii, exista rabin în Sibiu, schochet, haham, cantor, existau?

Da, da, au fost. 

Deci erau totuşi...existau şi...şcoala evreiască ce însemna, cheder bănuiesc?

Nu, chederul era numai pentru băieţi, bine a fost şi asta o parte.

Deci exista şi cheder?

Şi exista şi şcoală, îmi pare rău că nu am o fotografie, am dat-o prietenei, că ea când a plecat în Israel n-a putut să ia nici un fel de poze cu ea, pe timpul ăla, când au plecat, cu 70 de kg, că aşa s-a plecat, şi când a fost aici, i-am dat poza, că era şi ea pe poză. 

Deci exista şi şcoală evreiască...

Şi şcoala era acolo în curte, şi era...dar numai şcoală primară a fost, liceul nu l-am mai apucat, deci nici nu era liceu acolo, şi acolo era şi sinagoga, şi acolo era şi comunitatea, toate erau acolo.

Ca să înţeleg, exista în Sibiu şi cheder, dar pentru băieţi?

Da.

Şi şcoala aceasta primară era şi pentru băieţi şi fete?

Şi fete, da, era mixt.

Şi evreii fiind aşa de puţini, bănuiesc că trăiau răspândiţi in Sibiu, nu existau, cum să spun, cartiere evreieşti?

Nu, nu, nu era cazul. Dar cei mai mulţi locuiau în jurul sinagogii, acolo locuiau şi rudele mele, bine, pe cine am cunoscut.

Rudele din Sibiu fiind...sora mamei?

Din partea tatălui.

Deci erau din Sibiu?

Că tatăl era sibian, da, din partea tatălui erau rudele acolo.

Cine era acolo, care rude, dacă ne puteţi spune?

Păi erau verii lui, de exemplu, fratele, sora, până nu s-a căsătorit, şi aveau vreo trei veri avea, şi părinţii verilor, surorile tatălui şi a mamei lui.

Deci avea tata familie serioasă?

Numeroasă, da, şi mulţi copii.

Probabil vă vizitaţi des cu ei?

Da, destul de des acolo.

Făceaţi de exemplu sărbătorile mari împreună?

Da.

De Purim, vă adunaţi de Pesach? De obicei cine conducea Sederul?

Cel mai in vârsta conducea, da.

Aşa era obiceiul.

Tata conducea vreodată, ea cel mai în vârstă, nu mai reţin exact, tatăl dvs.?

Tatăl...nu, nu, că avea unchiul care era mai în vârstă, şi unchiul lui ţinea.

Eu vă întreb numai dacă ţineţi minte, că trebuie să întreb, mai ţineţi minte nume precise ale familiei dânsului, aceşti unchi, veri? Ne-ajută dacă vă aduceţi aminte.

Avea un văr, care îl chema Goldstein Iosif, pe urma Goldstein Emerich, al doilea văr, pe urmă unchiul lui era ...mătuşa era Paula, pe unchiul nu mai ţin minte cum îl chema.

Verii dânsului cu ce se ocupau, tata am înţeles că avea tutungerie.

Ei aveau băcănie, vărul ...unul dintre...adică părinţii...deci vărul tatălui şi părinţii lui aveau o băcănie chiar acolo unde au locuit, jos la parter.

Care dintre ei, ne-aţi spus de doi? Iosif sau celălalt?

Emerich.

Emerich. Şi Iosif, mai ţineţi minte cu ce se ocupa?

Iosif...acolo nu mai ţin minte,  pe urmă şi el a venit, amândoi au venit la Braşov, nu ştiu de ce au plecat aşa, numai părinţii au rămas acolo, însă ei au venit la Braşov, şi unul dintre veri a lucrat la...a făcut o şcoală de optică, şi a lucrat unde-i acuma pe republicii, unde se vând articole sanitare, şi ochelari, şi...vizavi de...ştiţi unde e.

Sunt mai multe locuri.

Nu, nu, e vizavi de Coroana, e acolo...unde se fac şi consultaţii oftalmologice. E, acolo a lucrat.

Ştiţi care văr?

Da, Iosif.

Ce vroiam să vă întreb, revenind un pic la Sibiu, existau ocupaţii tipice pentru evreii din Sibiu?

Majoritatea erau negustori şi aveau magazine.

Da, deci băcănii...

Care-i am dintre rudele mele, şi chiar cunoscuţii...băcănii.

Şi bijutieri mi-aţi spus, tatăl...

Da, şi el, era bijutier, tatăl prietenei mele. 

Aţi avut ocazia să intraţi în bijuteria dânsului?

Nu, n-am intrat, dar au suferit foarte mult din cauza asta, pe urmă, când au venit comuniştii, l-au luat, şi l-au închis, au găsit aur la el, şi monede; s-a presupus că trebuie să aibe dacă a fost bijutier. Şi ea săraca, ea era o elevă foarte bună şi pe urmă a devenit şi o studentă foarte bună, de 3 ori a încercat sa intre la facultate la Cluj, la medicină, şi ea a făcut medicina, şi n-a reuşit.

N-a reuşit pentru că era evreică?

Da, nu, nu pentru asta, ci pentru taică-său, care a fost închis.

Asta vreau să spun, nu din cauză că nu se pregătise?

Nu, nu, era după război, evreii nu mai erau persecutaţi după război, deci nu asta era motivul; că fusese el închis. Din cauza asta, avea un dosar.

Şi el era considerat mic burghez, şi nu avea o origine sănătoasă.

Da, sigur că da, asta era.

Ştim teoria.

Atuncea era...originea, de unde...ca şi chiaburii, şi moşierii, copiii de chiaburi, asta.

Asta tot la reforma învăţământului.

Da, da.

Atunci s-au băgat toate criteriile astea cu...

Sigur că da; păi eu când am terminat facultatea, era o notă socială, eu am terminat-o în 59. Şi nota socială s-a adăugat la celelalte, adică la media tuturor materiilor la care...

Ce însemna notă  socială, sau ce însemna?

Originea socială, că nici a mea nu era curată, că am avut magazin.

Adică se punea la dosar?

Sigur. Nu numai că se punea la dosar, dar nu puteai să-ţi alegi un loc după ce ai terminat facultatea...

Chiar dacă erai foarte bun?

Şi dacă erai, aveai notă mare, alegeai, că se făcea prin telespeaker, se făceau repartiţiile, după ce ai terminat, şi au anunţat, locurile sunt cutare: la Braşov 2-3 locuri, cele mai multe erau în Moldova...am trecut prin multe eu din cauza asta.

Şi casă înţeleg eu bine exact, nota asta socială, deci era pur şi simplu o foaie de hârtie?

Originea socială, da.

Şi asta v-a împiedicat să vă alegeţi un loc de muncă?

Sigur că da, şi un an de zile nici n-am lucrat ca medic, eram ...n-am ales, eram deja căsătorită, şi n-aveam încă copil, m-am căsătorit după examenul de stat....înaintea examenului de stat, deci după ce am terminat cei şase ani, şi nu conta asta, numai gravidele aveau prioritate să aleagă, şi cele cu note mari, şi dacă la mine s-a adăugat la notele mari pe care le-am avut la absolvire şi la examenul de stat, s-a făcut o medie, originea socială care era 4, şi nota 9 nu ştiu cât am avut, şi n-am mai apucat să aleg nimica, şi mi-a zis soţul, dacă nu iei Braşovul, nu iei nimic. Şi atunci din oficiu am fost repartizată în Moldova, habar n-am unde, în ce sat, şi nu m-am dus.

Era asta o opţiune pe atunci, că ştiu parcă că pe vremea aia trebuia să lucrezi?

Nimeni nu vroia să meargă. Da, trebuia, şi...

Asta zic.

Şi a făcut rost soţul până la urmă de un post, eram pe post de asistentă în Poiană, atunci au început să vină străinii în Poiană, şi având în vedere că ştiam multe limbi străine, s-a dus la Bucureşti, şi a rezolvat prin ONT, cu ONT-ul de aici, cu ăla de la Bucureşti, soţul meu, săracul, a fost foarte descurcăreţ, şi a rezolvat ca să fac, şi făceam naveta un an de zile în Poiană, şi mi-a deschis acolo un cabinet, medical, mă rog, profesam ca medic, dar ...

Teoretic eraţi asistentă.

Teoretic, salariul, toate astea, figuram ca asistentă, un an de zile.

Şi a putut soţul să vă deschidă acel cabinet?

Da, cu intervenţii, el avea un post destul de mare, avea ...preşedintele casei de ajutor reciproc din Braşov, al sanitarilor, şi fiecare medic şi ăştia sus puşi aveau nevoie de împrumuturi, şi la rândul lui, mă rog, dădea împrumuturi şi cerea avantaje. Şi era foarte bun prieten cu medicul şef al oraşului, al regiunii, atunci era regiune, raion, şi aşa a putut să deschidă...a făcut cerere că este nevoie de un medic acolo în Poiană, de atunci funcţionează cabinetul acolo, de când mi l-a înfiinţat mie!

Ştiu, tata a ajuns acolo săracul...din greşeală, adică de nevoie.

Da.

Şi după acel an de zile aţi putut să profesaţi ca medic?

Deci un an de zile am fost acolo, şi pe urmă...ce se întâmplă...ce s-a întâmplat atunci, medicul şef de regiune din Moldova, unde am fost eu repartizată, era un evreu. Şi el trebuia să-mi dea drumul întâi, ca să pot să-mi fac un transfer şi să pot să-mi rezolv situaţia. Şi soţul s-a dus la el, îl chema Merler, şi acum ţin minte numele, şi s-a dus acolo şi l-a rugat să-mi dea drumul. Şi zice: eu nu pot să-i dau drumul, in primul rând că sunt şi eu evreu, şi imediat se face legătura, şi în al doilea rând , nu pot să spun eu, că eu cer medici aici, eu n-am medici, şi nu pot să-i dau drumul, pe ce bază? Că am prea mulţi medici? Şi în sfârşit, cu chiu cu vai, până la urmă...acuma nu ştiu dacă el mi-a dat drumul prima dată, dar ăştia au cerut că au avut nevoie de un medic la Bod, şi nu era...chipurile nu era, medicul şef al regiunii a cerut, că era prieten cu soţul, şi atunci a mers la Bucureşti, s-a dus la Bucureşti direct la ministru a intrat, şi i-a arătat notele mele de la facultate, şi i-a spus în ce situaţie sunt, şi m-a internat aici la spital că sunt in luna a treia şi eu nu eram gravidă! Şi cu certificatul medical, şi cu cerinţa medicului de aici că are nevoie de un medic la Bod, că nu există medic, a intrat la Burghelea, el a fost, ţin minte numele şi acuma, şi soţul mi-a povestit atuncea, zice: Ştii cum am intrat eu acolo, în cabinetul ministrului? Deci am deschis uşa, după ce am bătut, şi am intrat, am făcut un pas mare, cu dreptul, şi i-am spus ministrului, domnule ministru, eu am intrat cu dreptul. Acuma să sperăm că o să-mi puteţi rezolva doleanţele! Şi imediat s-a destins atmosfera, şi a venit cu aprobarea acasă, şi aşa am ajuns eu medic stagiar, că aşa era atuncea, după ce termini trebuia să faci 3 ani stagiatură la ţară, nu puteai să intri direct în oraş. Şi atunci am fost la Bod, făceam naveta în fiecare zi.

Asta după Poiana Braşov?

După, după, mi s-a rezolvat situaţia, deci eram ca medic. Şi în scripte, şi am ajuns la Bod, un an de zile am lucrat acolo, şi pe urmă la Hălchiu doi ani de zile, şi pe urmă am dat concurs, şi am intrat în oraş, şi pe urmă medic principal, medic primar, şi toate etapele le-am parcurs.

V-aţi rezolvat bine.  Să revin acuma un pic, noi am tot am luat-o aşa...

Spune.

Cât aţi locuit dvs. in...scuze, în Sibiu exista apă curentă şi electricitate peste tot?

DA, da, mă rog, unde am stat noi era, n-aveam, nu era fântână...poate la marginea oraşului, in centru era.

Şi în Sibiu aţi avut ocazia să simţiţi anti-semitismul, împotriva dvs.? Evenimente de acest gen? Când eraţi...

N-am simţit pentru că eram la o şcoală evreiască, deci n-aveam cum să simţim; nu ştiu dacă părinţii au simţit ceva, eu nu-mi aduc aminte, eu eram şi copil, ştiu că am avut o servitoare, o săsoaică, nu ţin minte, poate după aia, ştiu eu, după aia...de fapt anti-semitismul a început când au venit legionarii, atuncea, şi eu eram deja la Braşov atunci.

Şi ţineţi minte să fi vorbit părinţii în casă de invadarea....Anschlussul Poloniei, de venirea lui Hitler la putere?

DA cum să nu, asta ţin minte, ştiu că am ascultat şi la radio, şi acum îi aud vocea lui Hitler, aia...

Da?

Vocea aia stridentă.

Ce vă aduceţi aminte, ce spuneau părinţii acasă?

Păi le era frică, în primul rând s-au bucurat că au plecat din Viena, mai ales când...că pe urmă Viena a devenit, nu mai era Austria, aparţinea de Germania, când a fost Anschlussul. Şi sigur că le era frică, ascultau ştirile tot timpul, şi BBC-ul, şi pe Hitler, şi era, era frica asta.

Aţi apucat să-l auziţi pe Hitler la radio?

Da, cum să nu, păi asta spuneam.

Daţi-ne detalii despre chestia asta, când a fost, despre ce era vorba, cum l-aţi simţit dvs.?

Ce vorbea, despre ce vorbea?

Atunci la început...bine, atunci încă nu era...el vroia să schimbe...el a ajuns un fel de...un dictator, le-a promis nemţilor, că atunci era mare şomaj acolo, şi nu erau locuri de muncă, şi deci trăiau foarte prost nemţii în Germania, şi el a promis, cum promite fiecare, că o să schimbe situaţia asta, şi de aia să-l aleagă să vină la putere, că el o să aducă bunăstare şi belşug, şi de toate. Şi atuncea nemţii, înnebuniţi, imediat li s-au alăturat. Adică ...de fapt atunci a început anti-semitismul, că atunci a început să vorbească şi despre evrei, că evreii sunt peste tot, că ei sunt industriaşii, ei au puterea absolută, ei sunt ăia bogaţi şi de aia merge prost totul în Germania, şi trebuie să luăm, să le luăm, a început, pe urmă când am venit la Braşov, au început...noi ştiam că se fac deportări, dar n-am ştiut că-s lagăre de exterminare, numai că sunt duşi la muncă, păi şi taică-meu a fost dus...mă rog, nu de nemţi, dar pe timpul lui Antonescu, am şi poză, erau mai mulţi duşi, săpau, nu ştiu pe unde.

Ajungem imediat şi acolo.

Da.

Dvs. făcând şcoala primară în Sibiu, evreiască aţi spus.

Da.

Aţi avut ocazia să participaţi la cum erau atunci, parade de 1 Mai, de...

Ziua Regelui.

Aşa, de ziua regelui, existau în Sibiu?

Noi nu. Nu, asta ştiu de la soţul, el mia povestit că erau mari parade, el a fost străjer pe timpul ăla.

Da, in Cernăuţi străjeria era...

Şi povestea când a apărut Carol, şi.. pe calul lui, şi îmbrăcat frumos, era şi un bărbat foarte chipeş, şi erau străjeri, şi au defilat.

Dar în Sibiu nu existau manifestări de genul ăsta, sau nu participau?

Nu, nu ţin minte.

În familia dvs. bănuiesc că mama făcea piaţa sau aveaţi servitoare?

Aveam...in Sibiu? Aveam o servitoare, o săsoaică, da.

Mai ţineţi minte cum se chema?

Kati.

Kati? Şi dânsa se ocupa de mersul la piaţă, de aprovizionare?

Da, mai mult de mine se ocupa ea, că mama stătea mai mult la tutungerie cu tata, şi ştiu că mă plimbam foarte mult.

Fumau?

Mama şi tata?

Părinţii mei nu, tata nu fuma. Mama după ce a ajuns la Braşov mai fuma ici, colo câte o ţigară, dar taică-meu nu fuma.

De ce râdeţi?

Paul se gândeşte la fumat probabil.

Pe mine mă trage cineva, nu ştiu cine, de urechi că fumez.

Prea mult!

Are dreptate.

Vezi? Spuneţi-i că sunteţi doctor, poate vă ascultă!

Ei, doctorul care fumează şi spune la alţii să nu fumeze!

Da, interviul. Deci dvs...această Kati era mai mult la o fraulein sau făcea şi treabă?

Nu, era o femeie voluminoasă, şi umbla cu fustele alea cum umblau săsoaicele pe timpul ăla, creţe şi largi, până la glezne, şi cu bluzele alea ...

Bufante?

Bufante.

Pantofi din ăia negri cu toc gros?

Da, da, asta era uniforma lor.

Şi până la urmă, ca să înţeleg eu, se ocupa şi de dvs. dar făcea şi treabă in casă?

Da, făcea şi treabă în casă.

În bucătărie, curăţenie?

Da, da, da.

Făceaţi ceva anume cu ea, vă aduceţi aminte, dacă spuneţi că...?

Poveşti, cântece, plimbări pe afară...?

Vorbea germană?

Citit?

Păi germana o ştiam deja de acasă. Nu mai ţin ...ştiu că mă plimbam cu ea.

Aţi fost vreodată la piaţă cu dânsa? Mergeaţi?

Da, da, am fost.

Cum era piaţa atunci in Sibiu, ştiu că am avut nişte descrieri pitoreşti de prin Moldova de...

Cm era...păi erau nişte...e ca şi acuma, nu era mare diferenţă, deci se vindea totul de pe tarabă.

Piaţă din aia tipică de burg, aşa, ordonată, fiecare cu...

Da, era foarte ordonată, şi foarte curat, foarte curat şi ordonat, era ca-ntr-un magazin, era un...80% erau saşi acolo, şi sunt foarte meticuloşi, curaţi, cinstiţi.

Cine vindea in piaţă?

Păi veneau ţăranii din satele dimprejur, erau mai multe sate şi veneau cu marfa.

La dvs. în casă, aci în Sibiu, gătea mama sau această Kati?

Păi gătea Kati, mai gătea şi mama, nu ştiu, nu am avut o perioadă aşa lungă, cât era Kati, că pe urmă ţin minte că eram...m-am îmbolnăvit la şcoală, eram în clasa întâia, şi m-am îmbolnăvit de scarlatină, şi atuncea nu te interna la spital cu scarlatină, şi nu era nici penicilină, că aia a apărut abia după război, şi ţin minte lăzile, era bucătăria plină cu lăzi de portocale şi de mandarine, cu asta m-au tratat.

Ajută?

Da, păi are vitamina C, da, da.

Scuze. Şi la dvs. în casă mi-aţi spus că nu s-a ţinut kosher, mâncarea, sau oale separate.

Nu, mâncarea nu.

Se mânca şi carne de porc?

Cred că da, da.

Deci nu existau mâncăruri tradiţionale, în casă ceva ce,....

Nu, nu, numai sărbătorile le ţineam, atunci mergeam la templu, asta era, ţin minte că...

Mama aprindea lumânările vineri seara cu challach...sau cum aţi spus că se numea la dvs., parcă altfel i-aţi spus, un nume în ungureşte, pâinea tradiţională de vineri seara?

Barches.

E acelaşi lucru cu challah?

Da.

Da? Vreau să vă întreb un pic de părinţii dvs., ştiţi cum s-au întâlnit, unde, dacă a fost căsătorie aranjată?

N-a fost aranjată. Ştiu, că mi-a povestit mama: s-a dus o dată, a plecat la Sibiu, la cele două surori, adică mama şi mătuşa, au fost invitate la Sibiu la bunica din Sibiu, mama tatălui meu, că erau veri. Deci ea a luat legătura cu...dar nu pentru căsătorie, a luat legătura cu bunica de aici, că erau verişoare bune, şi au mers intr-o vacanţă, au mers la Sibiu. Şi au stat vreo două săptămâni, şi acolo s-a împrietenit şi cu ...mă rog, l-a cunoscut pe taică-meu, a cunoscut-o pe sora lui, care era mai tânără, şi erau foarte bune...au devenit foarte bune prietene, şi de fapt săracul taică-meu mi-a povestit asta, şi erau şi băieţi în societate, şi stând la...că taică-meu avea deja tutungeria, stând în tutungerie, a văzut-o pe mama trecând cu un băiat, in faţa tutungeriei, deci aşa, razant. Şi atuncea...probabil gelozia sau orice a fost, atunci a început să o placă.

Şi până atunci o privea doar ca pe prietenă?

Da, o privea ca pe o verişoară, şi asta a fost.

E bună şi gelozia la ceva! Mama, atunci când venise in vizită, stătea la mama tatălui, deci stăteau în aceeaşi...

Da, mi se pare că stătea acolo, n-am mai întrebat unde au stat, dar probabil, că n-aveau pe altcineva în Sibiu, rude, unde să stea, şi dacă a invitat-o verişoara bunicii de aici, probabil că au stat acolo.

Vin şi eu cu o întrebare care îmi stătea pe limbă şi n-am apucat să o pun.

Da.

Se organizau baluri, serate, ceaiuri dansante, chestii de genul ăsta...

Asta aici le ţin minte, la Braşov, acolo în Sibiu eu eram copil atuncea, nu mai ţin minte, eram în clasa întâia.

Mama nu v-a spus dacă mergea cu tatăl, la baluri de Purim?

Nu ştiu dacă acolo se organizau, probabil.

Operetă?

Da, la teatru ştiu că mergeau, că m-au lăsat acasă şi mergeau la teatru şi astea, dar nu ţin minte să fi mers aşa la baluri, nu ştiu dacă se organizau şi nu ştiu unde, nu mai ţin minte, insă la teatru mergeau des.

Părinţii s-au căsătorit religios bănuiesc, in sinagogă?

Religios, da, şi la stare civilă, şi cu mireasă.

Mai aveţi ketubah lor?

De la cununie?

Nu.

Păcat, incă n-am avut una originală.

Am.

Ai? DA. Ok. Situaţia financiară a părinţilor era destul de bună, cât eraţi dvs. în Sibiu cu tutungeria?

Da, destul de bună, da, aşa, medie.

Dar nu se punea problema de sărăcie, să nu vă puteţi permite sau...

Nu, nu.

Dvs....părinţii dvs. mai mult pe vremea aceea, aveau bibliotecă in casă, cărţi?

Da, sigur, sigur, mama citea foarte mult.

Ce anume citea mama?

Beletristică de asta, nu...şi taică-emu citea foarte mult, el înainte, şi acum ţin minte, înainte să ...lexicoane, şi fel şi fel de filozofie, şi era un om foarte cult, cărţi grele, nu fleacuri, şi seara, înainte de culcare, avea acolo un teanc de cărţi, că totdeauna îl întrebam, ce, pe toate vrei să le citeşti în seara asta, întotdeauna mi-am bătut joc de el. Şi a zis: nu, din fiecare câte ceva. A citit, era foarte citit.

Şi mama la fel?

Mama nu, nu, cărţi grele nu, însă taică-meu era foarte...

In ce limbă citeau dânşii, germană?

Germană.

Şi existau în bibliotecă şi cărţi religioase?

Cred că da.

Siddurul, sau cărţi de rugăciune?

Exista, că mai am şi acuma, de pe timpul ăla, am separat pentru Pesach şi pentru Seder, cărţulii separate.

Părinţii aveau timp să citească ziare, sau obişnuiau să citească?

Da, da.

Ce zare erau pe vremea aceea?

Universul, ştiu că ăsta era cel mai citit ziar atunci, altele nu le mai ţin minte.

Şi după aceea a fost Drum Nou dacă nu mă înşel?

A, Drum Nou a fost aici.

Asta zic, după.

Drum Nou a apărut în 65...

Păi a apărut cu mult după război.

Ştiu, m-am referit la comunişti. Şi dvs. părinţii vă impuneau ce să citiţi, vă sfătuiau, vă ghidau?

Da, eu eram mare pasionată la citit şi citeam sub plapumă cu...cu ăsta de cum se cheamă...

Cu lampa?

Cu lampa asta cu baterie.

Laterna?

Cu lanterna, da. Mama îmi spunea, totdeauna mă culca la 8 seara, şi şi când eram mai mare, cât timp eram mică, eu am crezut că ziua se termină la 8, se opreşte ceasul, şi a doua zi dimineaţă la  porneşte din nou, pentru că eu la 8 trebuia să fiu în pat şi habar n-am avut ce se întâmplă, şi acuma mai ţin minte, ştii, odată cu vârsta îţi aduci aminte de toate chiţibuşurile care ţi s-au întâmplat în copilărie; mai degrabă îţi aduci aminte ce a fost acum 20, 30, 40, 50 de ani, decât ce ai făcut ieri şi alaltăieri. Aşa lucrează mintea omului, atâta mă gândesc.

Spuneaţi că citeaţi cu lanterna sub plapumă?

Da.

Ce vă plăcea să citiţi?

Ei, bine, acuma erau şi cărţi din ăstea care erau pentru mine, pentru vârsta respectivă, ar pe urmă când am mai crescut, şi am văzut ce citeşte mama, le luam, şi mama nu mă lăsa să citesc cărţile ei.

De ce?

Păi erau mai deocheate probabil, şi eu le luam, ştiţi cum e, când ceva ţi-e interzis, cu atât mai mult...

Ştim, ţigara de exemplu!

Şi atunci citeam sub plapumă.

Da, mai ştiu pe cineva!

Acuma o să vă mai întreb un pic, ca să ştim noi mai detaliat, de ce ne-aţi spus cu sărbătorile. Ne-aţi spus că părinţii posteau de Yom Kippur, ţineau sărbătorile mari, mama spunea rugăciunea ne-aţi zis, nu?

Da, da, şi aprindea lumânări, sigur.

De Sabbath tutungeria era închisă?

Da, sâmbăta era închisă.

Deci sâmbăta era închisă. De exemplu de Chanukkah, primeaţi cadouri, Chanukkah gelt, sau ...?

Da, sigur.

Exista un cadou tradiţional?

Păi le făceam în...le făceam la comunitate, ca şi acuma, şi acolo ne-am strâns copiii, elevii, şi mergeam la şcoală acolo, şi acolo primeam cadouri, sigur, primeam şi acasă, şi jucam cu trendelul.

Cum îi spuneaţi?

Trendel.

Trendel?

Ihî.

Caseta II

Partea A

De Purim de exemplu se organizau baluri, sau vă mascaţi, era obiceiul în Sibiu?

Asta era deja aici, când am fost în Braşov, acolo nu ţin minte, eram copil, nu mergeam, dar aici s-au făcut.

Şi de exemplu, în Sibiu, ţineţi minte să vă fi construit dvs. sau tatăl dvs. sukka, de Sukkot, sau se ţinea aşa ceva?

Nu, nu.

Înţeleg. Părinţii dvs. aveau păreri politice, sau erau implicaţi în vreun partid, tatăl?

Nu erau, însă taică-meu, el era un social-democrat, mama era mai...dar nu ştiu dacă făcea parte din partid, însă vederile lui erau de social-democraţie. Nu comunist, nu comuniste.

Şi mama era...

Mama nu s-a ...

Nu se preocupa.

Nu se preocupa şi nu...nu ştiu ce părere a avut.

Dar tatăl participa la întâlniri de politice?

Nu, nu.

Dar la vot mergea, se mergea atunci?

Nu ştiu, că mergeam pe timpul lui Ceauşescu, asta ţin minte.

De tatăl dvs. mi-aţi spus că nu ştiţi dacă a făcut armata?

Nu sunt sigură, nu ştiu.

În Sibiu, mi-aţi pus că vecinii dvs. in casă erau şi români, şi saşi, parcă.

Da.

Ţineţi minte, unii dintre ei, aveaţi relaţii mai apropiate cu dânşii sau?

Nu, nu.

Nu eraţi pe termeni de vizitat?

Nu, nu, numai aşa, ca vecini, am şi o fotografie acolo în curte făcută cu mama şi cu taică-meu.

Era un motiv anume pentru care nu eraţi aşa, cum să zic?

Nu, erau foarte ocupaţi.

Deci nu era problema că dvs. eraţi evrei şi dânşii...

Nu, nu, erau foarte ocupaţi, şi unde mai mergeam, mergeam la rude, de sărbători, de onomastici.

Asta vroiam să intre, părinţii ca prieteni apropiaţi aveau mai mult rudele?

Mai mult rudele.

n-aveau prieteni din afara familiei?

Nu.

Părinţii dvs., de când vi-i aduceţi dvs. aminte, mergeau in vacanţă, îşi permiteau să meargă o săptămână la Vatra Dornei sau aşa?

Nu.

Nu îşi permiteau ca timp sau...

Nu-şi permiteau ca să nu lase tutungeria, că nu aveau cu cine să o lase, trebuia să o închidă şi...

Şi nu vroiau să rişte.

Atunci lumea aşa gândea, nu se duceau, numai bogătaşii ăia mari, care aveau personal in care să aibă încredere, noi n-am avut nici un fel de personal, numai ei doi au lucrat acolo, şi n-au mers.

Pe dvs. v-au trimis când eraţi mică in tabere şcolare?

Nu, nici nu existau atunci tabere, din astea, să pleci pe două săptămâni într-o tabără, nu exista.

Nici pentru evrei?

Nu.

Înţeleg. La această şcoală primară din Sibiu, unde aţi făcut, exista aşa o programă normală, ca în orice altă şcoală, sau se studiau chestiuni...

Da, nu, nu, era program normal, deci nu era pe bază religioasă, era un program normal, dar având în vedere că spaţiul era foarte strâmt, am avut un învăţător care ...deci erau două clase, clasa întâia, a doua şi a treia, ţin minte, nu ştiu dacă a fost şi a patra. Şi eu eram in clasa întâia, şi am făcut împreună cu clasa a doua în aceeaşi sală. Deci pro...învăţătorul respectiv se ocupa deodată de două clase, şi de a I-a şi de a II-a şi eram în aceeaşi încăpere. 

Mai ţineţi minte cum se numea dânsul? Evreu bănuiesc că era ...

Cain.

Cain? Scris cu a sau cu e?

Cu a.

Vai, îmi pare rău că nu mai am ... niciodată nu ştii când ai nevoie, am dat-o prietenei şi am rămas fără.

Dânsul era mai strict cu dumneavoastră, mai blând ... ?

Tatăl meu ... era sever cu mine, mama mai puţin, şi după ... săracul, după ce a murit el şi am rămas cu mama, atunci mama a devenit şi mai severă decât a fost tatăl meu ...

Avea motive, făceaţi pozne, şotii?

Nu, n-avea motive dar ... ei, mai făceam, dar era foarte severă şi când eram deja elevă la liceu ... m-a ţinut din scurt. N-aveam voie să mă duc ... păi să vă dau un exemplu. Când ... eu de la 9 la 11 nu aveam voie să mă duc la film, chiar cu prietene, indiferent cu cine, aşa târziu. Că era ... cinematograful era de la 3 la 5, 5 la 7, 7 la 9, 9 la 11. Deci eu trebuia să fiu acasă devreme. Şi după ce m-am logodit cu soţul ne-am dus de la 9 la 11, ne-am dus la cinematograf. Şi noi stăteam pe Vlad Ţepeş, vizavi de Teatru. E o clădire roşie unde a stat doctorul Gherasim care acum nu mai e, la etajul 2 ... şi când am venit acasă, am venit de pe Iuliu Maniu, mama era la geam, eram deja logodită, şi era la geam să vadă când vin eu acasă. Da ce? Mi-a tras o palmă aşa logodită cum eram! Nu mai ţin minte pentru de, dar ştiu că mi-a tras o palmă. Era foarte severă. Foarte foarte severă. Ea a vrut să înlocuiască tatăl şi ... şi nici n-am prea stat prea mult cu ea. Pe urmă am fost studentă 6 ani, în vacanţă veneam acasă şi dup-aia m-am măritat, am stat puţin cu ea împreună.

Revin un pic la şcoala primară, nu studiaţi deloc religie?

Ba da, cum să nu, sigur, sigur!

Tot acolo. Cu acelaşi profesor? Tot cu dânsul?

Păi am avut învăţător ... acelaşi, tot cu dânsul. Era foarte religios, purta tot timpul ... şi în poză purta capul ....

Purta favoriţi? La ce vă refereaţi?

Nu, nu. Purta ... deci nu intra în clasă fără capul acoperit. Tot timpul avea, confecţionat din pânză aşa, negru, ceva ....

Deci pălărie?

Nu, nu pălărie ...

O kipa mare?

Kipă, da, sigur.

A! Kipa? 

Da.

Ştiu ce e. Aveaţi materii favorite în şcoala asta primară? Ce vă plăcea mai mult?

Nu ştiu. 

Vă aduceţi aminte vreo şotie din şcoala primară?

Ei, îmi aduc aminte că nu au venit să mă ia şi am venit singură acasă, m-am rătăcit şi ştiu că am mâncat o bătaie că n-am aşteptat să vină servitoarea să mă ia ... ea era plecată nu ştiu pe unde.

Dar trebuia să vină şi să vă aducă de la şcoală?

Da, da. Eu nu am aşteptat-o. Am plecat şi m-am rătăcit şi am ajuns cu vreo oră şi ceva întârziere acasă. Mama m-a căutat peste tot şi am mâncat o bătaie soră cu moartea.

Uitaţi că am uitat să vă întreb, dumneavoastră aţi fost la grădiniţă? Când aţi fost mică aţi fost la grădiniţă?

Da, da, aia grădiniţa nu o mai ţin minte.

Nu pur informativ vă întrebam ...

Da, am fost, sigur, era. La grădiniţă germană am fost.

Şi să zicem şi mai târziu, nu numai atunci în Sibiu, ce vă plăcea în şcoală, matematica, literatura?

Mai mult literatura, matematica niciodată nu mi-a plăcut. Aşa-i la liceu.

Cât aţi fost mai mică, aţi avut ocazia să luaţi ceva lecţii particulare? Parcă aţi spus că da ...

Da, am luat franceză şi engleză. Dar nu .. când eram deja în liceu, aici la Braşov.

Lecţii de muzică n-aţi luat niciodată?

Am luat canto. 

Canto? Ştiţi să cântaţi?

Ei ştiu ... Am ştiut atunci când am luat, nu ştiu, un an de zile am învăţat de la o cântăreaţă, doamna Banciu, stătea pe Livada Poştei aveam 18 ani, 18 - 19 ani. Aveam o voce destul de frumoasă dar ...

Şi ce cântaţi?

Arii, din opere, operete, vineri făceam multe solfegii şi ... cântam.

Aha, deci muzică clasică.

Da.

Dânsa nu era cumva evreică? Că ţin minte că ne spunea doamna Menzel de o profesoară de muzică evreică, din Braşov, plecată în Israel. Dar nu mai ştiu cum o chema, o am undeva în transcriere.

Era o profesoară de pian, de la care am luat eu ore de pian, chiar pe strada noastră stătea, pe Vlad Ţepeş, Weiss Ilona. Şi dădea şi concerte. 

Probabil de dânsa povestea ...

Da da da, de dânsa povestea ... de muzică ... dar ea a murit aici, n-a plecat în Israel!

Da? Nu ştiu, poate confund ... s-ar putea.

Mai ştiţi să cântaţi ceva?

Nu. 

Aveţi cumva pianină?

Nici nu încerc, mai ales de când  ... nu, am avut pian când eram ... când învăţam la pian, aveam şi acasă, şi pe urmă nu ştiu ce s-a întâmplat cu pianina. Eu când m-am dus la facultate m-am lăsat de toate. N-aveai timp nici măcar ... 

Bine, la medicină nici nu ai timp de altceva ...

N-aveam timp nici să trăiesc. Erau cursuri dimineaţa, lucrări practice după masa, nu mai e timp să ... Dar mă duceam la operă de două trei ori pe săptămână. Am avut şi un curtezan, un cântăreţ de operă evreu în Cluj, bariton, care mi-a făcut curte. Era cu vre-o zece ani mai în vârstă şi de ce m-am ataşat foarte mult de el ... că semăna foarte mult cu taică-meu. Şi ...

Cum se numea dânsul?

Vida Victor. Vida, da. El a plecat în Germania, avea o soră, avea vreo trei fraţi în Cluj, o soră în Germania şi a plecat acolo şi a şi murit după câte am auzit. A fost de multe ori, ne-a vizitat după ce m-am măritat, am avut copil, a fost în Braşov. 

Şi v-a introdus în cercurile muzicale din Cluj?

El era foarte ... el nu era un tip din ăsta cum sunt actorii, boem şi .. cu societate de muzicanţi, cu băutură, cu astea, el avea foarte mare grijă de vocea lui, şi nu ducea aşa o viaţă de artist cum se zice. Era şi un băiat evreu, a fost şi deportat, avea arsuri aicea la mâini, că Clujul a aparţinut de ...

Austro-Ungaria ...

Da, a fost deportat din păcate, acolo a suferit, i-au îngheţat mâinile şi ... a suferit. Pe urmă a devenit cantor la Cluj, şi pe urmă cântăreţ solist la opera maghiară din Cluj.

Când aţi fost la facultate în Cluj aţi avut contacte cu comunitatea evreiască de acolo?

N-am avut cu comunitatea. Am avut cu ... erau foarte mulţi evrei studenţi, în fiecare săptămână undeva la cineva ... Erau foarte mulţi clujeni studenţi, care locuiau în Cluj cu părinţii, şi aveau locuinţele lor şi mergeam foarte des, în fiecare sâmbătă sau duminică era câte o întrunire, şi dansam şi mâncam şi ... am putut să ...

Nu erau neapărat evrei ...

Ba da, erau evrei! Erau evrei. 

Erau cercurile mai mult evrei cât aţi fost la facultate?

Păi numai, numai în cercuri evreieşti m-am mişcat la facultate. Am veam toate, şi prietena asta a mea din Sibiu a venit, şi mai erau încă câteva, tot acolo au făcut facultatea, şi ne-am regăsit acolo şi ... am petrecut împreună.

Asta a fost aşa, o coincidenţă, sau existau diferenţe prea mai între români şi evrei ca să se lege prietenii ...

Nu, dar eu ştiu, nu prea, erau deja cercurile formate. Le-am format nu că ne-am cunoscut dinainte. Am făcut cunoştinţă şi acolo, cu evrei veniţi şi din altă parte, studenţi, s-au adunat foarte mulţi acolo, de la alte facultăţi, nu numai de la medicină. 

Se ştia cine este evreu, cine nu, în facultate de exemplu....

În facultate? Se cam ştia ... dar nu era antisemitism. N-am simţit niciodată asta ... Acolo mai mult de Securitate ne era frică. Că soţul prietenei mele spre exemplu, că ea s-a căsătorit în facultate, el ... Tot am vrut să plecăm în Israel, şi ne-am ferit să vorbim, şi părinţii soţului au plecat în Israel, şi el, ca să nu plecăm ... , că atunci s-a plecat cu 70 de kilograme, nu puteai să iei nici o bijuterie, numai verighetă de 7 grame, era ... asta era limita, şi asta era singurul lucru pe care puteai să-l iei, nici lanţ nici nimic ... Şi el atunci a transferat în Israel prin cineva nişte bijuterii, şi pe el l-au prins, şi a stat, un an de zile a stat la închisoare. Pe urmă, a plecat.

Spuneaţi că exista frică de Securitate, existau informatori printre dumneavoastră? Cum se aflau lucrurile astea?

Ne era frică să nu se afle pentru că se ştia atuncea, era un val de evrei care plecau cu prima Alia, şi ne era frică să nu fim luate, chit că nu ne-am înscris să plecăm, că dacă te înscriai din facultate să pleci în Israel te dădea afară, şi cam asta era frica. Acum frică au avut mai mult părinţii de Securitate, că nu puteai să asculţi radio, şi posturi străine. Şi mai ales după aia. Pe timpul lui Gheorgiu Dej, al lui Stalin ...

Dar la dumneavoastră s-a ascultat, ascultaţi Europa Liberă, Vocea Americii ...

Da, cum să nu, ăsta era singurul nostru ... mai ales de când mă ştiu eu, acuma sărim la perioada Ceauşescu, stăteam în bucătărie, cum e aicea era frig, n-aveam căldură şi asta şi aprindeam gazul în bucătărie şi deschideam radioul care şi acuma stă tot acolo şi ascultam Europa Liberă şi BBC, asta era distracţia noastră.

Tot am sărit aşa în timp, vă aduceţi aminte nişte veşti care v-au impresionat în mod deosebit, despre care n-aveaţi nici o idee că s-au întâmplat?

Păi asta cu deportările, asta ne-a impresionat ...

De la Europa Liberă aţi aflat?

De la BBC.

Asta pe vremea lui Ceauşescu sau mai devreme aţi aflat?

Mai devreme!

Mai devreme?

Sigur. 

Şi atunci aţi aflat pentru prima oară ...

Atunci am aflat , era prin 48, cam aşa, da ... Nu! Am aflat în timpul războiului de deportări, că atunci s-au făcut, în 44, 43 -44, atuncea am aflat. Dar eram deja la Braşov.

Întrebarea e când aţi aflat că au fost lagăre de exterminare, camere de gazare şi crematorii şi astea ...

Ei, asta am aflat mai târziu. Când a aflat toată lumea, atunci am aflat şi noi. Noi am crezut că sunt lagăre de concentrare, nu de exterminare.

Şi nu s-a aflat aşa din vorbă în vorbă ... de la oameni care au avut norocul să se întoarcă ...

Pe urmă, când au început să se întoarcă. În primul rând evreii n-au vrut să vorbească deloc. Erau aşa de şocaţi şi de asta atunci că n-ai putut să vorbeşti cu nici unul, dar atunci am aflat de fapt, după ce primul s-a întors. Atunci am aflat că erau şi de exterminare, nu numai de muncă. 

Aha. O să sărim iară un pic aşa cu cronologia, când v-aţi mutat dumneavoastră la Braşov ...

Da, spuneţi.

Aicea aţi făcut o şcoală normală. Mi-aţi spus că un an de zile aţi apucat să faceţi ...

Da, clasa a doua primară am făcut ... 

Şi după aceea au venit legionarii, şi s-a înfiinţat Liceul Industrial şi am mers acolo vre-o doi trei ani ...

Aţi avut probleme în acea clasă a doua primară cu antisemitismul, de la colegi, de pe ...

Sigur că da. În afară de acel eveniment de care ne spuneaţi cu acel liceu de băieţi, german.

Da. Păi ne-a luat la bătaie băieţii de la ... că era mixt liceul, şcoala era mixtă, asta de pe Agrişelor. Şi era un băiat pe care dup-aia l-am văzut ani de zile pe stradă, după ce a devenit matur, şi s-a făcut că nu mă cunoaşte, de-am luat bătaie de la el. Asta înainte să ne dea afară pe noi din şcoală.

Mai trăieşte?

Nu ştiu, dar ani de zile îl vedeam în staţia de ... un băiat înalt aşa ... s-a maturizat dup-aia, ţin minte că-l vedeam des pe stradă.

Dar erau bătăi în adevăratul sens al cuvântului, sau ...

Da, palme, şi brânci, şi tot ce vrei, şi vorbe, „”jidancă împuţită”, şi....

Şi nu interveneau ...

Ăăăă profesorii nu interveneau.

Nu?

Nu se băga nimeni. 

Nu aveaţi şi băieţi evrei în clasă care să vă ia apărarea?

Nu ştiu, acolo n-aveam. Eram numai două în clasa respectivă, două evreice, şi ne-o bătut frecvent.

Şi părinţii dumneavoastră n-au încercat să facă ceva, nu le spuneaţi?

Nu ....

Ştiau ...

Ştiau, păi veneam acasă şi povesteam. Atunci nu puteai să te duci să reclami. Te mai faci şi ... Erai bucuros dacă te piteai şi te făceai că plouă ... Dacă n-au intervenit profesorii la bătăi ... Nu s-a dus nimeni să spună „uite, ăla o bate pe respectiva”.

Profesorii erau şi ei antisemiţi? Aţi avut ... ?

Eh! Din moment ce ne-a dat afară din şcoală, sigur că erau.

Puteţi să ne descrieţi episodul acela? Domnul Guth de exemplu ne spunea că au intrat în clasă, i-au dat afară din şcoală...cum a fost în cazul dvs.?

Nu, ne-a spus profesorul, învăţătorul că de a doua zi să nu mai venim la şcoală. Ne-a citit acolo numele ...

Aşa în faţa clasei?

Da. Şi noi ne-am făcut ghiozdanele, am plecat... Şi pe urmă după vre-o câteva zile mi se pare s-a înfiinţat Liceul Industrial, că nu era pentru evrei...

Titulatura era de Liceu Industrial dar din câte am înţeles eu se preda în continuare şcoala primară, nu era nivel de liceu ...

Da, da. Şcoala primară şi pe urmă ce era? Erau 4 clase primare şi 8 clase de liceu. Şi era cursul inferior, deci clasa a 1-a de liceu, cum ar veni clasa a 5-a, până într-a 8-a, şi pe urmă de la a 8-a la a 12-a, era ...

Cursul superior.

Da, era cursul superior.

În această clasă a doua printre români bănuiesc că nu s-a pus problema să vă faceţi prieteni, dacă erau relaţiile aşa de încordate ....

Nu. Şi era şi timpul scurt, era un an de zile.

Ziceaţi că în clasă mai era o evreică. Cu dânsa aţi făcut front comun, ca să zic aşa, eraţi prietene sau ....

Da, ne-am dus în ... cu ea m-am dus împreună la ... că stăteam pe aceeaşi stradă şi ne-am dus pe urmă la ... ăsta industrial ne-adm sus împreună şi ne-au luat nemţii la bătaie. 

Cum se numea dânsa?

Iuţi. Iudita Graunfelds. Ea e în Israel acuma. 

Graunfelds?

Da. Erau 3 surori aicea adică maică-sa care a mai avut două surori, una era Feiler, care era soţia fostului preşedinte al comunităţii, are fotografia pusă acolo afară, şi avea un atelier de plisat fuste, pe Armatei Roşii. Foarte bogată, îi mergea foarte bine. Iar cealaltă, era mai ... aşa ... astea erau toate trei surori. Şi au plecat toate trei şi... şi a plecat şi prietena mea... bine, măritată, avea deja copil ....

Când eraţi dumneavoastră atuncea gene ... în şcoala generală ... sau în şcoala ... în clasa a doua, vă mai întâlneaţi cu ea şi în afara şcolii? Mergeaţi la teatru, la operă, la joacă ... ?

Da, da, da. Mergeam împreună. Da, ce bătaie am luat odată. Pe timpul ăla, lângă gară, unde e gara acuma, atunci nu era gară acolo, era pe ...

Pe Hărmanului.

Hărmanului, şi acolo era aeroportul. Erau nişte avioane din ăstea, şi ne-am dus amândouă, ne-am dus până acolo. Şi când ne-am întors ne aştepta ... şi aia era o mamă foarte severă a prietenei mele, o bătea întotdeauna cu făcăleţu ... şi am luat o bătaie cruntă că ne-am dus acolo ... 

Şi dumneavoastră şi ea, de la mama ei?

Da, amândouă ... nu! Eu n-am luat bătaie, ea a luat bătaie! Nu ştiu, nu mai ţin minte ce-am mai păţit eu, cred că nici nu am spus unde am fost ...

Dar era tabu să mergi la aeroport ?

Păi era foarte periculos să treci acolo ... în primul rând am trecut calea ferată. Că erau două căi ferate. Era o cale ferată aicea la începutul străzii. Aici, unde e blocul nostru ea cale ferată care mergea până la Sibiu. Şi după aia, după ce s-au desfiinţat s-au făcut blocurile astea. Aici era prima cale ferată, eu stăteam la numărul 3, acuma e 5, că în fiecare zi trec prin faţa casei unde am stat aici pe 13 Decembrie, şi ea  stătea înainte, aproape de calea ferată unde-i acuma, unde-i podul. Deci înaintea podului. Podul nu era încă atuncea, trecea pe jos calea ferată, era numai un din ăsta, cum se cheamă ...

Acolo în Tractorul, de podul ăla vorbiţi?

Da,  da, da ...

Pasajul de la Făget.

Deci nu era încă pod şi mergeau jos, ca la gară. Şi noi am trecut. Nu era destul că eu am trecut şi şinele astea de aicea, am trecut şi ălelalte şi ne-am dus până la aeroport. Nu era departe, dar totuşi, pentru noi ....

De ce v-aţi dus?

De ce! Pentru aventură! Să vedem avioanele!

Aveaţi când ... mă rog, în moment în ... cât eraţi dumneavoastră mai mică, nu încă la facultate, aţi avut timp de hobbiuri, ceva activităţi care vă plăceau?

Da, am făcut, când eram deja la Braşov, am să vă arăt şi pozele. Am făcut gimnastică. Profesoara noastră a fost doamna Farkas Borbala, de care ai întrebat. Ea făcuse la Budapesta, făcuse şcoală de gimnastică ritmică, foarte talentată, şi mergeam la gimnastică la ea. Eram copil, eram în clasa primară încă. Şi ce mai ... a, luam şi ore particulare atuncea, de engleză, franceză ...

Obişnuiaţi să scrieţi?

Ce să scriu?

Poezii, proză, scrisorele ...

A, nu, în schimb am avut un ... şi-mi pare rău, nu ştiu unde s-a rătăcit ăla, că l-am avut ani de zile, şi după ce m-am măritat, un jurnal de zi, cu cheiţă. Am avut atuncea timp de treburi din astea. Daniela [nepoata] n-are timp să meargă o dată pe săptămână la cor. Noi am avut timp liber mult. Pe urmă s-au înfiinţat aici în Braşov diferite, cum să spun, din ăstea sioniste, organizaţii, Gordonia, Noar, asta a fost distracţia noastră. Că după şcoală, aveam întotdeauna şcoală după masă, mergeam şi ne distram acolo. 

Aţi fost la Gordonia?

Am fost şi la Gordonia, şi la Noar ... Gordonia era, nu ştiu dacă Gordonia era sau Noarul era, chiar în ... era o trecere din Sinagogă, din curtea sinagogii, dincolo, în strada cealaltă, nu ştiu cum îi zice la strada aia ...

Cerbului

Aşa, Cerbului, şi acolo în curte erau două sau trei încăperi, şi acolo era organizaţia asta sionistă...

Gordonia era, că ne povestea domnul Guth ...

Gordonia, da.

Se juca ping pong?

Şi pingpong, dar acolo nu! Dar era încă una unde mergeam pe Bălcescu, pe partea stângă după Armatei Roşii când mergi, cu etaj, o clădire cu etaje, şi pingpong, şi dansuri, şi ... bine, dansuri! Nu din ăstea moderne, ci din astea tradiţionale, evreieşti. 

Da?

Iulala, aşa se cheamă.

Ia spuneţi-ne că de astea n-am mai auzit ...

Da, e ca o horă. E hora.

Da?

Ca la români hora, aşa se dansează şi asta.

Deci erau dansuri evreieşti, nu de societate.

Da, da, da.

Ce se întâmplă, era ceva aşa ieşit din comun. Deci era aşa un cerc mare, şi doi paşi la dreapta, una la stânga şi ridicai piciorul, şi în mijloc mergea unul, un băiat, şi-şi căuta o fată, şi dansa cu fata-n mijloc, pe urmă a rămas fata şi-şi căuta un băiat şi dansa ... asta era o mare realizare şi o mare distracţie ... Acolo ne-am făcut prieteni, şi ne-am îndrăgostit şi, mă rog ... fete tinere ...

Eraţi deja în liceu în organizaţiile astea sioniste. Mai ţineţi minte în ce an eraţi? Ce an era?

Nu. Asta era înainte ... în timpul războiului? Ştiu că pe urmă s-au interzis... Era imediat după război.

Şi alte activităţi ce mai aveaţi la aceste organizaţii?

Ne-au ţinut şi nişte cursuri, era un şeliah, aşa se chema.

Seliah ... da.

Şi ăsta ne povestea acolo istoria evreilor, şi cu ce se ocupă organizaţia, de fapt ăstea erau premergătoare pentru Alia, ca să pleci în Palestina. Că era ... nu era încă statul Israel. Era înainte de 48.

N-aţi fost tentată să mergeţi la un curs de şeliah?

Păi am fost la cursurile astea, atuncea.

Se ţineau în Braşov, aici?

Adică el, şeliahul ăsta, ne vorbea nouă despre organizaţia noastră, despre istoria evreilor, despre religie, toate alea.
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CASETA II: partea B

...acasă?

da, acolo mă duceam de obicei, seara când veneam că aveam după masă şcoală, şi intram întotdeauna, şi duminica, şi...

baluri de Purim se organizau acolo?

Acolo nu, dar s-au organizat, se organizau de exemplu...baluri de Purim era la ...unde-i acuma, dar mi se pare că nu funcţionează, la teatrul ăla de pe...căminul cultural îi zice acolo, pe Hirscher.

Da, da, ştiu unde.

Acolo se scoteau scaunele toate şi acolo erau balurile de Purim.

Atunci eraţi deja prea mare să vă mai costumaţi? Se mai făceau costume, măşti, era obiceiul?

Acolo nu, acolo era lumea foarte elegantă, ştiu eu, aveam eu, nu ştiu, 15 ani sau câţi aveam, şi mi-a făcut mama la croitoreasă, era mare lucru atunci să găseşti tafta, şi era o tafta gri cu pătrate, ştiu că aveam o fustă din taftaua aia, şi partea de sus, şi acuma ţin minte, şi era un pic decoltată în spate, şi aia atunci am îmbrăcat-o pentru prima dată, dar eram încă tânără atunci.

Şi aţi făcut furori, era o ocazie specială sau...?

Ei, bine eram tineri, deja ne cunoşteam intre noi, dar eram mai mult pentru adulţi erau balurile astea, şi când ai împlinit o vârstă, atunci puteai să mergi deja.

Aceste ore de sport de care mi-aţi spus, erau la şcoală, ore de educaţie fizică obligatorie, sau le făceaţi tot în particular?

Nu, nu, in şcoală erau obligatorii, dar asta ce am făcut eu cu doamna asta, cu gimnasta asta, era în particular.

Dvs., era obligatoriu ca să petreceţi duminicile in familie, acasă, sau sâmbetele, se făceau activităţi de Şabat, adică masă in familie?

Nu, nu.

Sărbătoriri?

Nu.

Şi cu tatăl dvs. aţi studiat vreodată religie sau istorii din...?

Mai mult cu mama, că ea citea foarte mult religie şi astea, şi ea mi-a povestit multe.

Cum ar fi? Vă explica de exemplu de ce se aprind lumânări, sau poveşti de Pesach, sau...? Despre ce vă vorbea aşa?

Da, da...păi îmi spunea de exemplu cu istoria noastră, cu ieşirea din Egipt, cu Moise, cu Adam şi Eva, cu Abraham, cu primii evrei, erau pasionaţi şi îmi povesteau şi mie. Şi ea citea foarte mult, şi Biblia...

Cu părinţii aţi avut vreodată ocazia, se obişnuia pe atunci să ieşiţi la restaurant, sau in oraş?

Da sigur!

Deci se ieşea?

Da, da.

Unde mergeaţi pe atunci?

Păi mergeam la Aro.

Da?

Da, mergeam, pe tipul ăla aveam bani şi nu era problemă, nu era ceva ieşit din comun ca să ieşi la restaurant, nu trebuia să ai nu ştiu câţi bani ca să ieşi, era mai ieftin şi-ţi şi permiteai, că aveam bani pe timpul ăla, până s-a făcut naţionalizarea. După aia, a fost mai greu, mai ales că eu am ajuns la facultate, şi...

Trebuiau să vă întreţină.

Sigur, trebuia să plătesc gazdă, şi cărţi.

Şi eu tot la Cluj am făcut. Singură aveaţi voie, sau nu se permitea pe vremea aceea să ieşiţi în restaurant cu prietenii sau aşa? Ştiu că ne-au mai spus câteva persoane că fetele nu era aşa de decent să...

Mă rog, după o vârstă, ieşeam, ieşeam cu băieţii, aveam15, 16 ani, mai ieşeam. Bine, noi eram mai...din punctul ăsta de vedere, eram ceva mai precoce decât...nu în sensul în care e precoce acuma, tineretul, dar aşa, cu băieţii. De exemplu, mie mi-a făcut curte un băiat, aveam 13 ani, el avea 14 ani, şi asta a fost prima mea dragoste, dar dragoste mare, platonică, bineînţeles, până a ajuns el la facultate, tot la Cluj a făcut. E prieten şi acuma cu Guth.

Cum se numea?

Fleischer.

n-am auzit numele, mă gândeam că...

erau doi fraţi, părinţii lui mi-au fost şi naşi la căsătorie, şi el a plecat la facultate, şi atuncea sigur ne-am despărţit.

Şi a durat idila de la 13 ani până când a plecat el?!

Da, până a plecat el, 18, 19 ani, când a plecat el. Am rămas prieteni aşa.

Deci eraţi prieteni aşa...

Am rămas prieteni, da, păi îmi făcea curte, era cel  mai frumos băiat din Braşov.

Da?

Toate fetele mureau după el. Da...am să vă arăt poza, nu vreţi să vedeţi poze?

Ba da, cum vreţi dvs., vreţi să ni le arătaţi acuma sau să ...să ştiţi că eu v-am spus, dacă aţi obosit...

Pot să vi le arăt acuma!

Numai un pic...

Nu ştiu dacă v-am întrebat data trecută, puteaţi să mergeţi cu părinţii în vacanţă, împreună, toată familia?

Da. Am fost, ţin minte că am fost la Sovata, am fost la Cluj, pe timpul acela aveam maşină veche, cumpărată veche, nu prea avea lumea maşină, şi maşina, ne-am dus cu maşina. Dar rareori. În străinătate în orice caz n-am fost, nici nu se putea merge pe timpul acela.

Asta era când avea deja aici în Braşov depoul acela?

Da, da.

Deci era deja la Braşov. Vroiam să vă întreb, mi-aţi menţionat în arborele genealogic că aveţi un frate vitreg?

Da.

Benjamin. Puteţi să-mi spuneţi cum s-a întâmplat?

Părinţii mei, înainte să moară tatăl meu, au divorţat, şi tatăl meu s-a recăsătorit, şi din căsătoria asta s-a născut băiatul care trăieşte în Israel. Deci eu aveam 14 ani pe atuncea.

Când au divorţat părinţii?

Da, când s-a născut băiatul.

Mai ştiţi în ce an au divorţat?

Prin 46 a murit, prin 44, imediat după ce s-a încheiat războiul. Sau înainte, în timpul războiului.

Nu erau aşa de religioşi, dar nu a fost o problemă că erau evrei sau aşa?

Nu, nu, ţin minte că atunci când erau în divorţ şi încă nu se proclamase a venit la noi acasă, atunci aveam încă un rabin în Braşov, şi aşa se obişnuia, că dacă o pereche de căsătoriţi evrei se despart, atunci rabinul întotdeauna merge ca împăciuitor, să se împace, şi ţin minte că a fost la noi, dar n-a realizat nimic.

Eu nu vreau să pun întrebări prea personale, dacă nu vreţi să-mi spuneţi îmi ziceţi direct în faţă, dar trebuie să vă întreb, părinţii de ce au divorţat? Nu se mai înţelegeau sau au existat alte probleme?

Păi nu...n-au fost probleme pecuniare, mama a cunoscut pe cineva, şi era şi destul de tânără pe atuncea, s-a căsătorit tânără, pe la ...eram mai tânără, 12-13 ani am avut mi se pare, şi a vrut să divorţeze.

Deci mama a vrut?

Da.

Şi mama s-a şi recăsătorit după aceea?

Da, s-a recăsătorit cu respectivul.

Deci şi mama. Puteţi să ne spuneţi cum îl cheamă? O să ne întrebe, dacă vă deranjează, nu-i nici o problemă.

El e plecat, pe urmă au fost probleme după ani şi ani, şi el a plecat în Germania şi a lăsat-o pe mama, şi a rămas singură.

A divorţat şi de el?

Da?

Da, a divorţat şi de el.

Puteţi să ne spuneaţi cum îl cheamă?

Juhas, era ungur.

Juhas?

Juhas, Iosif.

Şi deci s-au căsătorit şi mama şi tata?

Da.

Tata cu cine s-a recăsătorit?

Cu o evreică din Braşov, o fată tânără, era cu vreo...nu ştiu, cu vreo 16 ani mai tânără decât el, şi a rămas gravidă şi tatăl meu s-a îmbolnăvit, a făcut hipertensiune şi tocmai fiind pe drum, la Sibiu, că şi el  se ocupa de articole dentare pe timpul acela, şi a mers în interes de serviciu să vândă marfă, să aducă marfă, şi acolo a avut un...i s-a ridicat brusc tensiunea, până să-l interneze în spital a şi decedat, a făcut accident vascular cerebral şi a murit acolo.

Deci unde a murit?

La Sibiu, la Sibiu, şi acolo e şi înmormântat.

Asta vroiam să vă întreb, cimitir evreiesc?

Da.

Şi a fost rabin sau dar minian cu chazzan?

Nu, Sibiul n-a avut rabin, dar a fost, că am avut încă toate rudele acolo, şi au venit toţi la înmormântare, am fost şi noi...

Deci rabin nu a fost?

Nu.

Şi kaddish mai ţineaţi minte cine a zis, de la comunitate sau din familie?

Nu mai ştiu, cred că de la comunitate, că nu era nimeni bărbat în familie.

Mă gândeam la veri...

Probabil, nu mai ţin minte, eram tânără, nu mai ştiu.

Şi cum se numea a doua soţie a tatălui?

Nu mai ştiu care era numele de fată, Rosenberg Margareta.


Şi cu fratele dvs. vitreg aţi avut relaţii, bine, acuma diferenţa de vârstă e mare, dar...

Cum să nu, când a murit tatăl meu, el s-a născut în aceeaşi zi, şi soţia lui, Margareta, l-a iubit foarte mult, a ţinut foarte mult la el, şi când a aflat, ea era dintr-o familie foarte săracă, tatăl ei era ceasornicar, dar nu-i mergea de loc, n-avea nici atelier, nimic, acasă ce mai repara ceasuri, şi erau foarte săraci, au mai avut încă o soră, şi ea trebuia să lucreze, şi a intrat să lucreze la fabrică, părinţii ei fiind deja vârstnici...

Lucra ca muncitoare?

Da, da. La o fabrică de ţesut, acolo pe Cuza Vodă, mai jos...pe Avram Iancu e acuma acol o fabrică, mi se pare că e şi acuma.

Da, se poate.

Şi copilul, mama ţinea foarte mult la ăsta mic, la fratele meu, era foarte liniştit...

Mama dvs.?

Da, da, şi a venit deseori la noi, ea nu, dar copilul l-am adus deseori, şi a crescut la noi, de fapt ...ne mergea destul de bine, aveam şi depoul ăsta dentar.

Depoul rămăsese mamei, nu rămăsese tatălui dacă au divorţat? Ca afacere? Deci a doua soţie a tatălui nu a moştenit cumva depoul dentar?

Nu, nu, că erau numai asociaţi.

Şi a rămas cumva afacerea mamei?

Şi a rămas mamei, da. Şi ...deci copilul a crescut la noi până la vârsta de 4 ani, noi l-am îmbrăcat, noi l-am hrănit, şi a stat tot timpul la noi, că ea muncea din greu şi nici n-avea venit să-şi întreţină şi familia, părinţii, şi sora, şi copilul, şi pe ea. Şi pe urmă în 49 au plecat cu primele emigrări, când se pleca încă cu vaporul, atunci au plecat în Israel.

Toată familia?

Familia ei, cu copil cu tot, şi ştiu că şi mama  a rugat-o să lase copilul, să meargă să plece ea, şi să lase copilul aici, că noi o să-l dăm la studii, şi deci o să creştem în continuare, şi era cât pe aci să rămână aici, dar până la urmă n-a vrut să renunţe, mai ales că semăna foarte mult cu tata, şi ea îl mai iubea, chiar dacă a murit, şi nu a vurt să se despartă de el, aşa că a plecat.

Unde s-au stabilit în Israel?

Păi atunci când au...în Holon, dar atunci Holonul era aproape nimica.

Sat?

In 49, da.

Dar au stat vreo doi ani de zile la Betolim, erau nişte...v-am arătat fotografia, erau nişte barăci. Unde i-au cazat pe...şi după un timp a găsit o locuinţă care era chiar la marginea Holonului, că dincolo de casă era nisip, nu mai era nimica, şi după aia a început să se dezvolte. Şi el a învăţat acolo tehnica dentară, şi ...

Aţi mai ţinut legătura cu el?

Da, cum să nu. Cât era copilul mic şi nu ştia încă să scrie, după ce a plecat, ea mi-a scris, amândouă corespondam, şi ştiu că o dată a scris să-i trimitem o pereche de pantofi că nu are bani cu ce să-i cumpere, şi trăiau de pe o zi pe alta, aşa puţin mâncare era, ca s-au dus pe câmp şi furau cartofi, ca să aibă ce să mănânce pe vremea aia, şi ştiu că i-am trimis pachete foarte des.

Ea în Israel ca ce lucra? Tot...?

Nu ştiu, nu mai ţin minte, dar in orice caz lucra, că nu s-a căsătorit înainte,  abia după ani de zile.

Deci s-a recăsătorit?

s-a recăsătorit acolo.

Ştiţi cu cine?

Cu un evreu din Cehoslovacia, tot emigrant, şi are o fetiţă de la el.

Ştiţi cum îl chema pe dânsul?

Nu mai ţin minte, o singură dată l-am întâlnit, când am fost eu prima dată în Israel.

Când aţi fost prima dată în Israel?

Prima dată, ştiu că am avut 40 de ani atunci, acuma am 71, deci...

Socotim!

Sunt 30 de ani, 30 şi ceva de ani, atunci a fost prima dată şi atuncea l-am văzut prima oară în viaţă pe fratele care era deja însurat, căsătorit, şi cumnată-mea era atunci gravidă cu primul copil; după aia am mai fost de trei ori. Şi au fost şi ei aici.

Aţi avut timp să vizitaţi în Israel?

Dar cum să nu, când m-am dus exact după un an, când a fost războiul de 6 zile, şi era Ierusalimul în întregime eliberat, şi la Betlehem puteam să merg.

Şi ce-aţi văzut din Israel atunci?

Păi am văzut tot, am văzut şi nordul Israelului, am un văr, soţului meu, mai trăieşte şi acuma, a fost directorul rafinăriei din Haifa, şi avea maşină la dispoziţie, benzină la dispoziţie, şi era şi un foarte bun ghid, ei plecaseră de mulţi ani, de mulţi ani, imediat după război, şi erau deja aranjaţi acolo, cu părinţii lui, mătuşa soţului, şi el ne-a dus, am vizitat nordul Israelului, până in Liban, şi până la graniţa cu Libanul, pe urmă în Ierusalim o aveam pe prietena mea din copilărie, şi v-am povestit de ea din studenţie...

Care dintre ele?

 Cum se numea?

Rose-Marie, Springer.

Aşa, da, Rose-Marie.

Şi ea era deja...era medic, avea cabinet, deci şi ea avea un rost acolo, şi soţul ei avea firma lui, era inginer constructor.

Aţi mers sigură sau cu soţul?

Nu, singură, şi de-abia am plecat, că atunci eram două persoane din Braşov cărora le-a dat drumul să plece, că nu pleca nimeni pe timpul ăla.

Nici in vizită chiar, adică era greu?

Nu; dacă vroiai să emigrezi, puteai să faci cerere, dar numai aşa puteai să pleci, dacă îţi venea aprobarea, dar în vizită nu te lăsa să mergi. Şi cu mari intervenţii, in sfârşit, am reuşit să merg.

Dvs. şi familia dvs., în primii ani după război, n-aţi vrut să faceţi alyiah?

Ba da, eram chiar înscrişi, că era un val mare de înscrieri, eu eram deja studentă, şi  nu mai ţin minte în ce an, în orice caz, trăiam cu frica in sân, că toţi cei care s-au înscris în perioada aceea riscau să fie exmatriculaţi de la facultate.

Şi cine s-a înscris, dvs. ...?

Cu mama, amândouă. Şi pe urmă...

n-aţi primit aprobare?

N-am primit, ani de zile, am vândut aproape tot din casă, ne-am pregătit să plecăm, şi aprobările nu veneau, şi stăteam cu frica în sân că o să pierd facultatea, şi niciodată nu o să plecăm, deci nu era nimic sigur, nu era ca acuma, că ştii că te înscrii şi peste o lună, două, tei pleci, atunci te duceai la risc, şi cum eu eram studentă...prietena mea din cauza asta de exemplu a fost dată afară de la facultate.

mi-aţi povestit, da.

Şi până la urmă n-am mai plecat, că m-am împrietenit şi m-am logodit cu soţul, care sub nici un motiv nu vroia să plece, nu vroia să plece că avea avere destul de mare, şi atunci se pleca cu 70  de kg, şi nu puteai să iei nimic, numai îmbrăcăminte de 70 de kg, aşa că am rămas aici.

Dar aprobarea a venit propriu-zis?

Păi nu , că trebuia să renunţ, când m-am căsătorit, trebuia să dau înscris s renunţ.

Şi nici mamei nu ia venit?

Mamei i-a venit aprobarea, că eu am renunţat, şi ea până la urmă a plecat, şi a plecat mai mult ca să recupereze, că trimisese afară nişte valori cu cineva, şi ştia că nu o să rămână acolo dacă eu sunt aici, şi a stat, a fost acolo vreo 8 luni, până şi-a recuperat...

În ce an s-a întâmplat asta, mai ştiţi?

Asta...avea vreo 5 ani fiică-mea atunci, ea s-a născut în 61, prin 66 sau 65.

Deci a făcut alyiah şi s-a întors?

Da, s-a întors.

Pot să vă întreb ce reuşise să trimită sau e...?

Cum?

Pot să vă întreb ce valori reuşise să trimită sau e personal?

A, nu, a trimis o broşă cu un briliant, şi a trimis nu ştiu ce, nişte bijuterii cu pietre preţioase.

Şi cum a reuşit să le trimită?

Păi a trimis cu cineva...cu risc.

Deci la risc?

Da sigur, puteau fi confiscate. Şi a trimis şi la Viena cu cineva, şi ea când a plecat a plecat cu avionul şi a făcut escală la Viena ca să recupereze de acolo, şi în Israel n-a recuperat mare lucru, doar o broşă.

De ce?

n-a mai vrut să-i dea înapoi; mie? Mie nu mi-aţi dat nimic! Ca şi cu tabloul ăsta.

Da, mi-aţi povestit. Dar care era logica să le scoată din ţară, atuncea, că doar aici le avea?

Aici le avea, dar dacă pleca, ştia că nu mai are cale de întoarcere, şi vroia să şi le valorifice acolo, că plecai fără nimica, ajungeai acolo şi n-ai avut nimic, după ce să bei apă.

Tatăl dvs. a vrut să plece?

El a vrut pe timpuri, el era mare sionist.

Dar nu s-a înscris?

Nu, atunci nu se făceau înscrieri, nu se putea pleca.

A, da, ea chiar imediat după...şi după ce părinţii au divorţat, cele două familii se înţelegeau, se vizitau, erau în termeni amicali, se înţelegeau?

Nu, nu.

Nici nu s-a pus....?

Numai copilul.

Da. Şi dvs. aţi locuit cu mama aici? Unde locuiaţi, in apartamentul acesta?

Pe Vlad Ţepeş.

Pe Vlad Ţepeş?

Pe Vlad Ţepeş. Chiar vizavi de teatru, acolo, cu două etaje.

Era casă proprietate personală sau eraţi cu chirie?

Nu, nu, atunci nu se avea.

Şi aici v-aţi mutat după ce v-aţi căsătorit?

Nu. Eu m-am mutat...deci noi am stat pe Vlad Ţepeş în continuare, până m-am căsătorit, şi pe urmă m-am mutat la soţul, care stătea cu socrii, pe Şteo Iosif, chiar sus, pe deal, şi acolo am stat câţiva ani, între timp, înainte, când au venit ei din Cernăuţi încoace, au cumpărat că aveau o filială a fabricii din Cernăuţi la Târnăveni, şi au avut ceva bani, şi ştiau că o să vină naţionalizarea, şi au investit banii intr-o casă pe care au cumpărat-o în Schei, cu locatari cu tot, deci nici nu se puteau muta, o casă veche, bătrânească. Şi pe urmă am vrut să...am trăit foarte strâmtoraţi acolo, că aveam două camere, şi o grădină frumoasă, proprietăreasa stătea la demisol, şi tot a vrut să intre în locuinţă dar nu s-a putut, nu puteai să dai afară pe nimeni atunci, de fapt noi stăteam cu chirie atunci, într-o cameră am stat noi cu soţul, acolo s-a născut şi fiică-mea, şi in cealaltă stăteau socrii.

Aici era în Schei sau pe Şteo Iosif?

Nu, nu, pe Şteo Iosif, unde am stat, acolo s-au mutat când au venit din Cernăuţi, când s-au repatriat. Şi nu ne-am putut...a venit..ăsta, firma asta, OCRPP, dacă aţi auzit de ea, atunci s-au putut cumpăra case, asta era prin anii 75, 74, aşa ceva; ei, noi n-am putut să cumpărăm locuinţă, să avem a doua casă până nu ne-am vândut...că jumătate aparţinea...era a casei, că erau multe camere şi în fiecare cameră era o familie, cum se locuia pe vremuri, şi trebuia să vindem casa aceea ca să ne putem înscrie prin OCRPp-ul ăsta, să ne luăm o locuinţă. Şi cu chiu cu vai am reuşit, după ani şi ani să vindem casa aia prin diferite schimburi ce au făcut ei cu proprietarul care a cumpărat-o, şi atunci am putut să ne înscriem pentru locuinţă, pentru asta. Aici nici nu era încă, era in plan să se construiască...

Blocul?

Nici nu era construit blocul.

Înţeleg. O să revin un pic pe firul narativ, că noi tot am...e mai interesantă ultima perioadă, dvs. bat mitzvah aţi avut sau nu s-a pus problema?

Am avut un fel de...nu s-a chemat bat mitzvah.

Am văzut poza!

Poza aia, da, era pentru un grup de fete, eram toate prietene, şi s-a numit confirmare, ca la unguri, că şi acolo...

Da, probabil un echivalent.

Dvs. cu tatăl dvs., când aţi fost mai mică, studiaţi religia sâmbăta, de Sabbath?

Da, da, el era destul de religios, nu era habotnic.

Deci vă lua să...

Sigur, sigur.

Şi despre ce vă vorbea?

Păi vorbea de Biblie, de pe la începuturile, de la Vechiul Testament, de istoria evreilor.

Vă explica din tradiţii?

Şi din tradiţii, şi ce semnificaţii au sărbătorile, sigur că da.

Şi exista obiceiul să mergeţi cu tatăl dvs. la sinagogă sâmbăta?

Da.

Mergeaţi în fiecre...era...

Nu, sâmbătă nu, la noi nu se obişnuia, nici acuma de altfel, femeile nu merg.

Dar tata mergea?

Da, tata mergea la myinian.

In fiecare sâmbătă?

Da.

Şi dvs. religia n-aţi studiat decât în şcoala primară, nu şi cu tatăl, aţi mai studiat şi cu altă ocazie?

Am mai...ba da, am avut un rabin aici, care a plecat în Israel şi noi eram eleve atunci, şi ăsta locuia  chiar în clădirea comunităţii, sus la camera de oaspeţi... 

Era rabinul Deutsch?

Deutsch, da, şi cu el făceam in fiecare săptămână, tot tineretul, făcea ore de religie, cei care mai eram la şcoală.

Erau acele clase de religie obligatorii de la şcoală?

Da.

Că ştiu că ne povestea dl Guth că trebuia să facă două ore de religie pe săptămână?

Da, da.

Deci asta era probabil, în acelaşi timp.

Dvs. aveaţi o sărbătoare favorită din tot ce se respecta în casă din acestea mari?

Ei, Paştele mi-a plăcut, Peschul.

De ce?

Seara de Pesach era foarte plăcută, stăteam toată familia la masă şi se citea Torah.

De paşte, nu ţin minte, de Pesach se ascundea afikoman?

Da.

Da? Se practica asta la dvs. în familie?

Da sigur că da, era ...aparţinea religiei şi festivităţii.

Şi cine ascundea?

Păi era...mai ascundeam eu când eram mai tânără, apoi am mai invitat pe alţii, prieteni.

Deci erau şi prieteni la masă?

Era întotdeauna cel mai tânăr, dar de obicei eu făceam asta.

Şi găsea mama sau tata?

Păi...

Că ştiu că parcă aşa este, dacă se găseşte, puteai să-ţi doreşti ceva şi primeai cadou. Da.

Şi deci până la urmă cine găsea?

Poftim?

Până la urmă cine găsea?

Păi trebuia să găsească...noi l-am ascuns, şi trebuia care ţine Pesachul, care face rugăciunea, ăla trebuia să ...

Şi cine era de obicei, tata?

Tata, da.

Conducea Sederul?

Da.

În rest v-am întrebat de religie că se respectau doar astea mari în casă? Yom Kippurul?

Da.

Dvs. aţi postit după ce aţi trecut de confirmare?

Da, da, da, ţin minte că eram copil şi prima dată am postit până la ora 10, apoi până la ora 12...

Când aţi mai crescut?

Da, şi pe urmă toată ziua. Şi postesc şi acum toată ziua. 

Da?

Şi mama aprindea lumânări, parcă mi-aţi spus?

Da, aprindea vineri seara.

Şi rugăciunea...acuma o să revin un pic la perioada premergătoare holocaustului şi la holocaust. Legile anti-evreieşti, pe dvs. personal şi pe familia dvs. cum v-au afectat? In afară de şcoală, aia am înţeles că v-au dat afară.

Ei, ne-au afectat, ne-a fost foarte frică, pentru că atunci când au venit legionarii noi stăteam aici, pe strada asta, 13 decembrie, şi ţin minte că mare zarvă, larmă a trecut un convoi de legionari pe stradă, cu maşinile, cu motocicletele, şi mama imediat a spus, că s-a uitat pe geam şi a văzut că sunt îmbrăcaţi în uniforme, tot in haine de piele, scurte de piele umblau...

Asta era uniforma?

Da, şi cu cămăşi verzi, aşa se şi chemau, cămăşile verzi.

Am văzut la Sergiu Nicolaescu! Filme...

Ştiu că a stins luminile şi ne-am ascuns, care nu cumva să intre în casă, că ăştia ştiau totul, unde stau evrei, şi erau destul de mulţi evrei atunci în Braşov, şi pe urmă noi trebuia în timpul războiului, de exemplu, trebuia, ca să nu fim deportaţi, ştiam de deportările care se fac...

s-a pus problema?

Da, şi ne-am aşteptat, că ştiam din Ardealul de nord, atunci Ardealul de nord şi deportările au început de la Sfântu Gheorghe, Sfântu Gheorghe a aparţinut ungurilor, şi eram obligaţi să dăm statului, să predăm aparatele de radio, cât de persoană câte un rând de aşternut nou, de pat, ce mai trebuia..

Nu era cumva şi cămăşi?

Cămăşi, şi fele de fel, prosoape...

Am mai întâlnit la dna Vecsler.

Da, da, da.

Bani trebuiau daţi?

Şi bani. [end of tape]

CASETA III

Partea A

Şi la comunitate mergeţi des acuma?

De două ori pe săptămână am cabinet, dar avem foarte puţini asistaţi, numai pentru asistaţi şi pentru colaboratori sunt, şi la asistaţi trebuie să merg la domiciliu, pentru că sunt toţi netransportabili. Şi noroc că stau toţi în centru.

Şi să faceţi vizite. Şi sâmbăta mergeţi la sinagogă? Nu...

Nu, că femeile nu merg, acuma eu mâine am să mă duc, pentru că e mai merge câte, am două prietene care se duc în fiecare sâmbătă, stau acolo aproape, dar pe frigul ăsta nu ştiu cum am să merg mâine dimineaţa, că am zis astăzi că nu merg mâine.

E groaznic de frig.

Da, şi mâine aud că o să fie şi mai frig, dar mâine m-aş duce pentru că e tocmai Jahrzeitul, adică se împlineşte anul de la calendaristic, şi poate dacă nu e frig, atunci mă duc.

Nu v-am întrebat, dar poate nu e cazul, primiţi fonduri de la guvernele austriece sau elveţiene, primesc unii care au fost deportaţi, dar bănuiesc că nu e cazul...

da, numai deportaţii...

pensii?

Eu după soţul, a fost o lege acum 3 ani, pentru văduvele celor care au fost deportaţi, şi eu pe baza asta primesc, că am depus atunci actele după soţul, în jur de 400000 pe lună, abonament pe mijloacele de transport, pe orice mijloc de transport gratuit, bilete de tren clasa întâia sau intercity, ce o fi..

A, acea lege 118.

Da, legea 118.

Da, ştiu, ştiu. Că am studiat-o.

Impozitul pe clădiri nu-l plătesc, şi e mare lucru, deci sun o mulţime de facilităţi.

Am o întrebare, am uitat să v-o pun. Când eraţi membră de partid, eraţi obligată să participaţi la marşuri de 23 august?

Da sigur că da.

Se făceau, cu pancarte, cu sloganuri?

Da, da, toţi salariaţii erau, indiferent dacă erau membri de partid sau nu. Da, da, şi de 7 noiembrie, şi de 23 august, şi de 1 mai, era obligatoriu.

Înţeleg. Dna Greif, eu cam atât aveam cu ăsta.

poze...numai un pic, că am scris cu creionul, se pate şterge uşor, avem poza 1, este fiica dvs.

da.

Când era pionier, sau ce era?

Pionieră era.

La şcoală. Aici cam câţi ani avea?

Eu ştiu, clasa primară era, nu mai ţin minte. Uite, asta era, aici e mama fratelui, a doua soţie a soţului...

Deci prima din stânga. Apoi...

Ăsta e vărul soţului.

Care dintre ei?

Care a plecat în Israel, din Sibiu.

Nume, că ştiu...

Goldstein Iosif.

Iosif, după aia dvs.

Asta e Andor, carea proiectat cantina de la comunitate.

Da, am auzit numele.

Andor Tibi, asta e  prietenă a ei.

Era o ocazie specială, unde eraţi?

Asta era la ştrand, la Eforie, unde-i acuma ştrandul sus, la ...lângă Şaguna, e un ştrand acolo.

Da, da, ştiu, ştiu.

Şi erau cabine acolo în spate.

Cam în ce an a fost asta, mai ştiţi? Sau poate şi scrie?

Aveam vreo 12-13 ani aici.

Era vreo ocazie, sau numai ieşiserăţi aici?

Nu, ieşiserăm, ieşiserăm la ştrand.

Asta a fost poza 2. asta e probabil 3, da.

Asta este tatăl meu.

Da.

E aici în Braşov luată poza, sau ...

Cred că da, da.

Cam câţi ani avea, cu aproximaţie, nu trebuie să ne spuneţi aşa...?decada să zicem.

Păi, 35-36, că el a murit la 39 de ani. La 39 de ani.

Aici sunt eu cu soţul, când îmi făcea curte, eram studentă.

Aici e luată poza, in Braşov?

Da, da. Probabil la un bal...

Bal, da.

Asta a fost poza 4.

Asta este organizaţia sionistă Gordonia.

Da?

Da, da.

Tot aici în Braşov luată?

Tot aici.

Dvs., vă găsim pe acolo pe undeva?

Aici.

Da, chiar prima din dreapta. Aici ce vârstă aveaţi? Eraţi destul de tânără.

14, ani, 15 ani, cam aşa ceva.

A fost poza 5.

Aici era la sinagogă, ăsta e rabinul Deutsch, când am fost la confirmare, unde sunt eu, mi se pare aici.

Deci, un, doi, trei, ...a cincea din stânga.

A patra...nu, a cincea. Aşa.

Asta a fost poza 6.

Aici este bunica mea cu mătuşa mea, din Braşov.

Care bunică, bunica din Braşov, şi mătuşa, sora mamei.

Da, da.

Asta cam din ce an e? Nu scrie?

Ba cred că...

Acolo nu e 1960, sau ce vrea să fie..

Nu, ăsta e 1260!

A, o fi fost poza.

Era destul de tânără bunica aici.

Ce decadă să fi fost, prin anii 40, sau...

După 40, aşa ceva. Aici e pe Şteo Iosif, unde am locuit, e servitoarea şi aici e fiică-mea.

Mai ţineţi minte cum o chema, era săsoaică parcă?

Kati.

A, aceasta este Kati.

Nu-i Kati aia, ca aia am măritat-o, alta.

Săsoaică după cozi, nu?

Da, săsoaică. Ăsta este unchiul meu din Polonia, care v-am spus că a plecat cu sora tatei, şi cum au trăit ei ca evrei în secret acolo, că era mare anti-semitism, v-am povestit.

Da, cred că da.

Deci acesta era soţul surorii tatălui.

Cum îl chema pe dânsul încă o dată?

Mutzel.

Mutzel?

Mutzel.

Şi mai cum?

Nu mai ştiu.

Na, nu-i nimic. Asta a fost poza 9, ca să ştiu. Poza e luată aici în ţară, sau unde?

Cred că în ţară e luată, înainte să plece.

În Sibiu probabil?

Da.

Dânşii cam când au plecat în Polonia?

Au plecat după război, imediat. S-au mutat la Bucureşti, şi de acolo au plecat.

Poza 10.

Aici este bunicul din partea mamei, tatăl mamei.

Nu ştiţi când a fost luată poza sau...

Bernard.

Da, Bernard Goldstein. Cam ce vârstă avea aici?

Nu ştiu, bine, el a murit....

Tânăr.

Înainte să se căsătorească mama.

Da. Puteţi, poate ştiţi mai bine ca mine, să aproximaţi o vârstă, cât să fi avut aici, un 50 de ani, sau era mai tânăr?

40 de ani, 45, aşa ceva. Aici sunt eu la Sibiu...

in casa din Sibiu?

In locuinţa din Sibiu, da.

Purtaţi rochiţa aia, cum se numea?

Dirndl.

Dirndl, aşa.

Uitaţi că şi scrie, 1937, august, 1937 deci. A fost poza 10, nu, pardon, 11, poza 12.

Aici cu o prietenă în Braşov.

Cine era, mai ţineţi minte?

Da,  murit săraca, Hubert Paraschiva.

Tot evreică era?

Evreică, Piroska.

Da, uite, 1942.

Era o ocazie specială?

Naa, peste tot erau fotografi pe stradă, şi făcea...asta e prima mea dragoste.

Poza 13, scrie „din timpul când am fost copii, adică fără grijă trăiam, celei mai sincere prietene” Janos cred că scrie?

Jancsi, pardon. „Timpul trece, copiii devin oameni maturi”. Dânsul era tot evreu şi din Braşov mi-aţi zis?

Da, da.

Janos şi mai cum îl chema?

Fleischer.

Fleischer. Asta, aici nu scrie un an...ba da, 1950, scrie. Aşa...

Asta tot noi suntem, aici sunt eu.

A treia din dreapta, da. La confirmarea aceea...

Tot la confirmare, da.

Mai ştiţi pe cineva din poză, prietene sau...

Da. Dânsa e in Israel, a murit săraca...

Prima din stânga...

Ele două sunt surori, au fost surori, ea trăieşte şi acuma, am vizitat-o când am fost acum şase ani...

Cum se numeau?

Feiler, Feiler Vera şi Feiler Eva.

Deci prima din stânga este Eva.

Eva, şi a doua din dreapta..

E Vera.

Vera, ca să ştiu pe casetă.

Asta este Piri, cu care am fost...cu care m-aţi văzut în poză acolo.

Prima din dreapta.

Da, aici sunt eu, aici e Vera Marmorstein, tot o prietenă care e acum in Israel.

Marmorstein?

Marmorstein, da.

Asta nu mai ştiu cum o chema, şi asta e Tamara Isjac, care e în Israel, e oftalmolog acolo, şi ea e tot oftalmolog.

Aici nu scrie un an, nu?

Nu, am avut vreo 14-15 ani am avut aici, atunci am făcut confirmarea, mai târziu nu.

Asta e luată în Israel, fratele, după ce a plecat.

În Holon probabil?

Da, probabil acolo.

Da, Israel, Haifa, 1952. Goldstein Harald Peter. Dar parcă...

Peter nu ştiu, acuma văd prima dată, dar n-are numele ăsta. Harald de la Harry, Benjamin e numele evreiesc, după tatăl, ca tatăl era..Ben Numan de fapt.

Aici sunteţi dvs. in 1935.

Eu în 1935, aveam 3 ani.

Asta e poza 16. aici era un costumaş de marinar, sau...

Da! Da, erau tare la modă atunci!

Şi eu am avut unul!

Asta e mama când a fost copil.

Numai un pic, poza 17. aveţi idee ce vârstă avea, ca să fac o socoteală, 3 ani?

Nu ştiu.

4 ani, cam aşa?

4 ani, cam aşa.

Ăsta e tot costumaş din ăsta de marinel, cum zicea dl Goe!

Da. Ăsta e tata, când a fost tânăr, încă necăsătorit. Scrie aici?

1930, da. Ce scrie acolo? A, scrie în ungureşte.

„în amintire”.

Aha. Aici cred că scrie şi fotograful...asta o să notez eu eventual după, aşa.

Aici la ora de gimnastică a lui Borişko, Farkas, care mai trăieşte.

Da. Uite că şi scrie cine e: Farkas Beta, Goldstein Rita, Hubert Piri şi Felier Mia.

Da. 

Da. Aici tot eu sunt...în acelaşi an au fost făcute. Aici în curtea casei la Sibiu, cu mama şi cu tata. 39.

Da, 1939.

Aici e bunica, cea frumoasă...

Care dintre ele?

Mama mamei. Cu cerceii...

Cu cerceii dvs! Poza 22...ştiţi cam câţi ani să fi avut aici?

Vreo 20, 30, mai mult?

Vreo 30 cred. Aici e tot acolo în curte...

La Sibiu?

La Sibiu, da.

Ăsta era câinele dvs.?

Da.

1935.

1935, da. Trei ani aveam.

Poza 23. Mai ţineţi minte cum îl chema pe câine?

Leo.

Tot Leo?!

Da! Săracul, l-a călcat o maşină. Aici e tot în Sibiu, în parcul Arinilor, dacă aţi fost pe acolo.

Am fost, dar nu cred că ţin minte exact.

Şi asta e tot...

Asta e poza 24. Mă uit la un an, dar nu cred că scrie. Aveaţi vreo 4-5 anişori cred.

Da.

Aici tot la gimnastică.

Tot la gimnastică şi aici e ...

Poza 26.

E tot tatăl meu, poză asemănătoare cu cea care e pe perete.

Asta ştiţi dacă a fost luată cu...Emil Fisher, Hofffotograf, Hermannstadt.

Da, la Sibiu.

Ştiţi dacă era o ocazie specială?

Nu cred, nu. Atunci era obiceiul să te îmbraci frumos şi să te pozezi.

Aici cam ce vârstă avea tatăl?

30, tot probabil...

da, era înainte de căsătorie cred. Nu scrie...

Şi aici, numai la cele care au rămas vreau să vă întreb, aici, deci prima, ca să ştiu pe casetă?

Asta este...mama soacrei mele.

Cernovitz.

Mama soacrei mele.

După câte ţin eu minte.

Soacra mică?

Da.

Mama soacrei mai ţineţi minte cum se numea? Sau soacra, ca nume de fată?

Stai, că după acte...cum Dumnezeu o chema, că am umblat cu actele ei, că am umblat până să dau...lasă că vă spun eu.

Aţi zis că pe soacră o chema Fani Goldenstein.

Da, fani Goldenstein.

Şi mama nu ştiţi? Mama dânsei, probabil...

Păi asta e mama lui soacră-mea.

Da, şi care dintre ele e Fani?

Asta, bătrâna.

A, deci mama soacrei!

Da, Amalia era soacra.

Da, da.

Asta era fratele soacrei mele. Că erau doi fraţi, era ea şi...

Asta n-a marcat-o, să zicem...

Ei, asta n-are importanţă.

Asta e poza 2, ca să ştiu eu pe casetă, este...

Ăsta e tot fratele..

A, fratele soacrei. Ştiţi cum se numea?

Vili, Wilhelm.

Wilhelm Goldstein.

Goldenstein, el a fost Goldenstein, şi eu am fost Goldstein pe numele de fată. Aici tot el e...

Ştiţi cam câţi avea sau în ce an a fost luată poza?

Astea-s la Cernăuţi luate, nu ştiu, a fost tânăr aici.

Da, o să aproximăm noi aici. Aşa, aici n-am făcut semn...numai un pic, aşa. Aşa, aici e...

Tot el e, e austro-ungar, se vede cum e îmbrăcat.

E socrul, Leo Greif.

Da, da.

El a făcut armata austro-ungară, nu?

Da. 

E din timpul vreunui război, acum stau să socotesc?

Păi cum să nu, sigur că da, sigur.

Ştiţi dacă a şi luptat, sau...

Asta nu mai....cred că nu, pentru că el a fost deja, deja terminase facultatea, el a fost farmacist, şi cred că a lucrat acolo, în armată.

Da?

N-a fost pe câmpul de luptă.

Aici cu semn este...

Aici este fratele, uite ce locuinţă avea.

Fratele cui?

A fost bijutier, fratele lui soacră-mea.

Wilhlelm?

Da.

Bijutier aţi spus?

Da.

Avea un birou...

Aici era soacră-mea cu mama ei.

Da, cele pe care le-am văzut în prima poză.

Aici n-am făcut semn...aşa...aici,  e cineva din fabrică parcă ne-aţi zis, mai ştiţi de unde?

Nu ştiu cine este aici, in orice caz nu e socrul meu.

Mi-aţi spus data trecută ceva de o fabrică de...

Nu, e altă fotografie.

Deci aici nu ştiţi cine e?

Nu ştiu.

Ca să ştiu să n-o mai scanez atunci, aceasta cu fabrica.

Aici e în Belgia un văr al soţului care a murit...

Aici e soţul...

Când era mic...cu mama dânsului?

Nu, nu, nu mama, e asta, guvernantă.

Deci  avut dânsul şi fraulein, era nemţoaică?

Da sigur!

Cum era pe vremea aceea...bănuiesc că nu aveţi de unde să ştiţi cum o chema?

Nu ştiu, poate dacă ar trăi soţul ar şti.

Aici e...

Soacră-mea.

Deci mama lui?

Mama lui, da.

Mama dânsului. Ce bucle...n-am văzut nici la coafor.

Aici n-am mai făcut semn, nici acolo, nici aici...aşa, aici este..

Aici e soţul când a fost copil la biroul lui, in Cernăuţi.

Aici nu era deja liceu, că pare mare...

Ba da, liceu.

Probabil în liceu, nu?

Ăsta e la Plosca, uite, şi scrie...

Cred că la atâta făcuserăm noi semn. Dacă ar fi să stăm să le luăm pe toate, le-am lua, dar cred că am munci câteva luni; da, cred că mai departe n-am...făcut semn.

[...]

Ceva modificări, şi ca să-i dea o alură de...adică să atragă consumatorii, clienţii, a pus placa asta afară, eu i-am recunoscut semnătura socrului imediat, Leo Greif, cum s-a semnat el, unde dracu a intrat...a fugit, şi mi-a spus că aşa a ajuns el la bitter, aşa şi-a făcut reclamă.

Bănuiesc că a fost surprins şi domnul cu pricina?

Da, a fost surprins, şi m-a rugat să-i aduc nişte fotografii, şi i-am adus de exemplu, că avea socru-meu un fel de...diferite legitimaţii de pe timpuri, pe care eu nu le-am aruncat, şi i-am arătat, uitaţi-vă, şi un al doilea Leo Greif nu mai era in Braşov, şi nici in ţară nu există, deci el  a fost.

Şi sunt acolo înăuntru fotografiile?

Da, da, este, el mai are vreo 2-3 baruri, nu ştiu pe unde, în Ardeal, şi o parte a dus acolo. Dacă intraţi şi întrebaţi care e fotografia lui Leo Greif, că-i plin cu fotografii acolo, de epocă.

Da, am văzut.

Şi o s-o găsiţi, o să vă arate care.

Foarte interesant, acuma simt istoria Braşovului, o descopăr, ce coincidenţă.

Şi soacra cum se numea, că acolo rămăsesem?

Amalia, Amalia Greif.

Şi dânşii ne-aţi spus că se ocupau cu ceva important in Cernăuţi, era socrul director la ce?

Avea in asociaţie cu cineva, pe care pe urmă l-am vizitat noi la iaşi, şi el s-a repatriat pe urmă, dar a plecat la Iaşi, era decanul facultăţii de litere, pardon, de chimie din Iaşi, fiică-mea a făcut la Iaşi, aşa am ajuns noi să mergem când l-am vizitat, am şi fost la ei în casă, deci erau ei doi, socru-meu şi el erau asociaţi la o fabrică de eter cloroform, şi pe urmă aşa a scăpat el de fapt că nu a fost dus, a fost numai in ghetou, şi pe urmă când au venit nemţii l-au scos de acolo, aveau nevoie de...

A fost în ghetou cu toată familia?

A fost, a fost.

Şi soţul?

Şi soţul.

Unde a fost, nu ştiţi în care ghetou?

Din Cernăuţi, in ghetoul din Cernăuţi.

A, deci n-au plecat in Transnistria?

Nu, ei nu, că au scăpat tocmai pentru că aveau nevoie de el.

Şi nemţii când au venit ce s-a întâmplat?

Nemţii când au venit...atunci au trecut prin multe. Cum era împuşcat câte un neamţ pe stradă, luau cei mai importaţi oameni din oraş şi-i luau ca ostatici, printre care era şi socru meu, şi-i ţineau nu ştiu cât timp, nu se ştia de el unde e, şi povestea soacră-mea că din geam i-a aruncat o pătură, au trecut prin multe. Pe urmă i-au scos din locuinţă, şi erau obligaţi să stea împreună nu ştiu câte familii într-o locuinţă mizeră, toate lucrurile au rămas acolo, au suferit şi pe timpul nemţilor şi pe timpul ruşilor, şi  pe timpul românilor, că erau legionari.

deci nu le-a mers foarte bine în timpul războiului?

Nu, de aia s-au şi repatriat.

Şi aici, când deja eraţi căsătorită, soţul ca ce lucra mi-aţi spus?

Încă ceva să vă spun, dar asta ar fi mai bine să nu scrieţi...

Asta n-aude nimeni, e pentru noi, dacă vreţi îl opresc.

Curiozitate: socrii mei, părinţii soacrei mele şi părinţii socrului erau oameni foarte bogaţi, părinţii socrului au avut o moşie la Plosca care e o comună cu multe păduri, şi au avut acolo 250 de hectare de pădure, plus un conac cu cai, mă rog, au dus o viaţă îmbelşugată. Iar părinţii soacrei mele au avut o casă în plin centrul Cernăuţiului, cu 27 de apartamente, plus jos magazine, de unde îţi dai seama ce chirie a primit. Ei, asta i-a lăsat moştenire celor doi copii, mama soacrei mele, mama soacrei mele a avut şi un fiu, care şi el s-a repatriat in Românie, şi a lăsat...am actele, eu le-am şi depus, că e o lege acuma, care...

Să se dea înapoi?

Da, nu ruşii, că ruşii nu dau înapoi nimica, dar e o lege pentru Români, că asta a fost în timpul României mari, deci românii sunt obligaţi să restituie. A ieşit o lege anul trecut, şi eu am refăcut dosarul, că aveam absolut, ei au venit cu toate actele de acolo, din Cernăuţi când s-au repatriat, şi cu actele casei, până şi bileţele de impozit plătit pe clădire, şi după ce a murit mama soacrei mele, i-a lăsat act de moştenire, bine, fratele ei a murit, şi a rămas totul soacrei mele, şi s-a plătit şi, cum se cheamă, taxa aia  de moştenire, deci toate acte în regulă, că trebuia...e o comisie aici, în Braşov, şi trebuia să depun toate actele în bineînţeles, copiile, să le depun, şi acum aştept, cine ştie până când. Ei, ei numai despăgubiri poate să dea, sau eventual poate să dea pădurea aici, nu poate să înapoieze ce e acolo la ruşi, ce să înapoieze, ruşii ar trebui, dar ruşii n-au înapoiat nici pentru ai lor, nu au dat nici pământ, nici nimic. Şi dacă dă înapoi, sunt 240  de pădure de pământ arabil, pădurea e mai valoroasă decât ...da cine ştie când. Soţul meu săracul, înainte să moară, i-a chemat pe copiii, adică pe fiică-mea şi pe ginerele meu, le-o arătata actele, zice, uite, noi nu mai apucăm timpul ăsta când o să dea înapoi, dar voi să ştiţi aici sunt actele, toate sunt în regulă, le înaintaţi, poate o să primiţi voi ce am lăsat noi acolo în Cernăuţi. Şi tot aşa şi de la casă am toate actele, deci amândouă le-am depus. Să ştiu, eu mi-am făcut datoria, acuma...rămân copiii...

Nu mai depinde de dvs.

Nu mai depinde de mine, şi dacă nu apuc eu, barem copiii să apuce să primească ceva.

De soţul dvs. vă întrebam, dânsul ca ce a lucrat?

El a lucrat în laborator, el a făcut două facultăţi, a făcut facultatea de filologie, cunoştea 6, 6 sau 7 limbi, şi a făcut prin corespondenţă chimie cu.,..

mi-aţi zis, cu Belgia.

Cu Belgia, da. Şi aici a lucrat într-un laborator de analize medicale care a fost întâi pe armatei Roşii, pe urmă acolo s-a desfiinţat şi a fost sus unde e acuma dermato-venerice, a fost policlinică, policlinica 1, şi pe urmă a ajuns la judeţean.

Şi după ce v-aţi căsătorit, aveaţi un cerc de prieteni exclusiv evrei, sau nu mai conta deja?

Nu, nu numai evrei.

Deci erau şi evrei şi români?

Da, da, da.

Şi in familie, după ce...fiica dvs. după ce s-a născut bănuiesc că a fost crescută în tradiţie evreiască, a ştiut că este evreică?

Da sigur, cum să nu.

Şi în familie ce sărbători respectaţi, tot ca la părinţi? Sărbătorile mari se respectau, in familia dvs.? când v-aţi căsătorit, tot aşa?

Da, da.

Dvs. mai aprindeaţi lumânări?

Da cum să nu, de vineri seara, şi ţineam, el era foarte...şi când eram la părinţi, când nu eram căsătorită, tot ţineam Yom Kippur, şi Paştele, nu mâncam pâine, şi tot ce era cu făină.

Dar nu a existat bucătărie kosher?

Nu, nu.

Am uitat să vă întreb câteva întrebări care sunt aşa, mai...mai ţineţi minte când aţi mers prima oară cu maşina sau cu trenul? Dacă e un incident anume legat de chestia asta?

Ţin minte că am avut noi a maşină, eram copil, şi ştiu că părinţii au cumpărat o maşină veche, că atunci nu prea erau maşini, noi mai  ales nu puteai să cumperi, da de incidente...incident, îmi aduc aminte că am făcut un drum, cum e cu o maşină veche care veşnic se defectează, ne-am dus, pe atunci erau maialuri, aşa se chemau...

Cum?

Maial, adică o petrecere câmpenească, cu fanfară, cu asta, la Honterus se chema atunci, şi de fapt acum e Răcădău, unde s-a construit Răcădăul.

Da, acolo stau eu.

Aşa, ei acolo era loc viran, şi pădure, am şi fotografii, şi mergeam cu maşina, şi în loc să facem câteva minute până acolo, am făcut nu ştiu câte ore, că s-a oprit maşina de nu ştiu câte ori. Şi am mers...

Ce maşină era, mai ţineţi minte?

Şi am mers ...un BMW.

Oau, maşină bună. Am mers până şi cu trenuleţul care făcea legătura ...ştii că aici a fost pe timpuri, a fost un trenuleţ.

Ăla, unde e linia pe Hărman? Sau spun prostii?

Nu, nu, acolo era gară. Dar era un trenuleţ, pe timpuri, eu n-am apucat, asta eram deja prea mare şi se desfiinţase, care făcea legătura cu Răcădăul de acuma, nu cu Răcădăul, cu toate satele, cu Săcele, cu cele 7 sate şi cu Livada Poşte, şi mergea trenuleţul, un fel de tramvai, dar ca un tren, dar mai mic, ăsta circula, până la 7 sate, până la ultimul sat şi până la Livada Poştei. Ei, eu am apucat că am mers cu trenuleţul ăsta, pe urmă s-a desfiinţat, n-a mai mers până în Livada Poştei, a mers până la Hidromecanica, şi acolo ne-am urcat, şi am mers până in Răcădău. Se mai vede, pe Carpaţilor, dacă te uiţi atent...

Da, da, pe acolo trec în fiecare zi.

Nişte halte, da, foste staţii, alea au fost primele călătorii cu trenul. Cu trenul am călătorit, când am venit de la Sibiu la Braşov.

Dvs. luaţi cu familia masa în oraş, era obiceiul ăsta?

Da, da, sigur, şi nu era nici o problemă.

Partea B

...partidului comunist român?

Ei, trebuia să fiu. 

Da?

Nu eram... al comunist nu, dar eram in liceu prima dată eram în...

UTC?

UTC, da, pe urmă la facultate...nu, la liceu era UTM, uniunea tineretului muncitoresc, pe urmă a devenit UTC...

La facultate?

Da, sau înainte de UTC a fost uniunea studenţilor, IASC a fost. Deci numai pentru studenţi. Şi pe urmă a devenit UTC. UTC, şi după aceea, studenţii nu erau în partid, erau în asociaţia studenţească. Şi după aceea, când am început să lucrez, atuncea am devenit ...nu, încă nu devenisem, când am început să lucrez eram deja măritată, şi soţul nu m-a lăsat să ...ţi-am spus, avea  un prieten care era organizator de bază la...cum s-ar zice pe linie de partid, un medic, ungur, de la spital, şi era prieten cu soţul, şi a vrut să mă facă Utc-istă, şi soţul a zis; ‚Până aici!’ ‚Nu vrea, şi sub nici un motiv...’de fapt nici el nu era.

Dânsul era înţeleg chiar împotriva...?

Sigur că da, nici el, şi pe el au vrut să-l facă, şi el era singurul care a avut, a condus o casă de ajutor reciproc a sanitarilor timp de 30 de ani, care nici măcar n-a fost membru de partid, şi a fost şi vicepreşedinte al sindicatului sanitar şi a reuşit să nu fie, că a spus clar, părinţii mei au fost moşieri, şi chiaburi, şi decât să fiu dat afară după ce m-aţi făcut să intru în partid, mai bine nu intru, şi sunt fără de partid. Şi aşa a reuşit.

Şi şi dvs. aţi reuşit să nu intraţi în partid?

Fără, fără, sigur, numai fiică-mea, ea a fost obligată, era studenta foarte bună şi îi obliga pe studenţi de peste tot, dacă erau primii, să intre în UTC. Ea...totdeauna spunea soţul....singura UTC-istă din familie.

Şi atitudinea dvs. faţă de regim şi a soţului care era? Acuma îmi imaginez...

Ostilă, dar nu ne-am manifestat niciodată, că ne era frică. Veneau prietenii la noi, puneam pernă pe telefon, ca nu cumva să se audă ce vorbi şi...

Se suspecta, Doamne iartă-mă...

Păi fiecare suspecta, că din tei prieteni, unul era turnător, că atunci aşa era, nu ştiai cu cine stai de vorbă.

Deci nu ştiaţi dacă e sau nu?

Păi nu ştiam sigur, mai bănuiam pe unii, dar nu eram siguri, şi aia e cel mai rău, când nu eşti sigur, că dacă ştii pe cineva te fereşti de el, dar dacă nu eşti sigur...

Vă puteaţi permite să mai spuneţi bancuri, sau ştiu eu, să vorbiţi...

Ei, am mai vorbit eu cu apropiaţi, prieteni apropiaţi de care...

Băgaţi mâna în foc, cât de cât...

Da, sigur că da, păi din asta trăiam, din bancuri...

Şi Europa Liberă!

Şi Europa Liberă sau BBC-ul. Au fost vremuri grele de tot.

Dvs. de ce lipsuri ţineţi minte că aţi suferit cel mai mult în perioada aia, sau nu s-a pus...

Cel mai mult am suferit că n-am putut călători, cu toate că am călătorit în ţările astea, dar noi am vrut şi mai mult, şi chiar dacă te-ai dus în ţările socialiste, tot cu problemă era, că nu erai sigur dacă te aprobă, că trebuia întâi aprobare şi să completezi, nu ştiu, dosare întregi de fişe, că ne-a luat o zi întreagă să completăm formulare pentru călătorii simple, turistice, şi deci  asta era, că nu pot să spun că am suferit de foame sau de aşa ceva.

Nici de frig nu s-a pus problema?

De frig da, de asta am suferit.

Că ştiu că...

De asta am suferit aici în bloc, că ştiu că se întrerupea, că n-aveam  căldură, numai nu ştiu câte ore pe zi, n-aveam apă caldă, şi stăteam in bucătărie cu gazul aprins şi ne intoxicam cu gazele, şi am trecut prin multe. Însă cu alimentaţia era ceva, că eu lucram intr-un loc unde făceam controale periodice la alimentarele din jur  şi la restaurant, şi în general n-am avut ...

Controale medicale?

Da, sigur.

Şi exista piaţa neagră?

Da, bineînţeles, veneau... de fapt ei trebuiau să vină în fiecare lună la control periodic, şi apoi trimiteau câte 10 carnete şi eu le semnam, şi mă cunoşteau, după atâţia ani, 30 e ani am lucrat acolo, şi mă cunoşteau peste tot, nu trebuia să stau la cozi, m-am dus în spate, deci de asta n-am suferit.

Inţeleg.

Şi chiar contra cost, şi la restaurant, luam cu preţ de restaurant, cumpăram carne, şi duceam...primeam de la pacienţi pachete de Kent şi le duceam măcelarului ca să-mi dea carne, aşa se proceda pe atunci.

Da. Dar în timpul comunismului aţi fost nevoită să ascundeţi faptul că sunteţi evreică, dvs. sau soţul?

Nu, nu, nu.

Şi aţi mai avut probleme din cauza asta la serviciu sau aşa?

Nu, nu.

Şi nici fiica dvs. n-a avut, la şcoală sau aşa?

Nici ea, n-a suferit, deloc, absolut deloc, cine spune asta minte, pentru că aici a fost...mai mult, noi am avut şi libertate religioasă, deci ...

Asta vreau să vă întreb.

Deci cei care erau în conducere, de exemplu cine era director de spital sau ştiu eu, de policlinică, sau de uzină, se ferea, nu venea de sărbători la templu, că-i era frică că va fi dat afară; bineînţeles, asta trebuia să fie şi membru de partid, deci ăştia n-au venit.

Dar în rest se putea merge la templu?

Sigur că da.

Mergeaţi la sărbătorile mari?

Da, bineînţeles, fără probleme.

Înţeleg. Ca să respect, mama dvs. Când a murit în 1988, a murit în Braşov?

Da.

Şi a fost înmormântată tot în cimitirul evreiesc?

Da, da, tot aici.

Şi tot aşa, kaddish cineva de la comunitate a spus?

Da.

n-a mai fost rabin atunci, in 88 nu era?

Am adus noi, am adus nu rabin, am adus un cantor de la Bucureşti, şi când a murit soacră-mea au adus de la Timişoara, am adus rabinul Neumann, care mai este şi acum.

Da, am auzit de dânsul.

A fost aici, el a înmormântat-o.

Da. Fiica dvs. mi-aţi spus, dar nu mai reţin eu aici, la ce facultate a fost, la Iasi la..

La iasi, la filologie.

La filologie, da. Şi dânsa s-a căsătorit cu...

Un român.

Un român, deci n-a mai...

Şi are o fiică Daniela, care este...

E coristă.

Deci este evreică, se identifică...

Este evreică, după mamă sigur.

Deci nu s-a pus problema să nu...din tată român şi mama evreică, nu se pune problema...

Ce s-a întâmplat, de fapt săracul bărbat-meu a suferit foarte mult, că n-ar fi vrut nimeni din familia lui şi din a noastră nu s-a căsătorit, aşa era obiceiul.

Să fie evreu?

 Să fie un neevreu. În sfârşit, n-a putut să facă nimica, dar după ce a rămas fiică-mea gravidă, s-a rugat nouă luni de zile ca să fie fată, pentru că şi cuscrii mei sunt foarte religioşi, sunt ortodocşi şi foarte credincioasă, soacră-mea, cuscră-mea, pardon, şi a rămas aşa hotărât, că dacă e băiat va fi ortodox, şi dacă e fată, evreică, dar soţul s-a gândit deja, că indiferent dacă vrea cuscra să fie creştin, dacă e băiat, nu poate să fie de la o mamă evreică! Dar am lăsat-o moartă. Şi el s-a consumat foarte mult, 10 kg a slăbit timp de noua luni până a născut fiică-mea.

Vai!

Da, aşa, nu că era cine ştie ce credincios habotnic, sau asta, dar nu era...

Dar probabil conta tradiţia.

Dar conta tradiţia, nu ştiu de unde au apărut molii acuma iarna!

Probabil au de unde mânca!

Probabil au stat ascunse undeva!

Soţul fiicei dvs. cum se numeşte? Median şi mai cum?

Soţul ei Median Dan, el e arhitect, are o firmă de arhitectură.

Şi fiica dvs., este religioasă, încă mai aprinde lumânările?

Ei, când îşi aduce aminte.

Dar altfel sărbătorile mari?

Da, le ţine, dar nu posteşte. Vine la templu...

Da?

Şi la ei în familie cum e?

Mai religioasă e Daniela. Ei îi place, ea simte mai mult, mai ales când merge deja...a fost deja de trei or la Sorvas, şi acolo se învaţă şi-i place religia şi toate obiceiurile.

Se mai pune problema de pom de Crăciun la ei în familie? Paşte?

Se face, fiică-mea face.

Deci se respectă?

Da, respectă ambele sărbători.

Şi din partea soţului. Am vrut să vă întreb, mama dvs., părinţii dvs. ar fi acceptat să vă căsătoriţi cu un român? Sau cu cineva neevreu?

Nu s-a pus problema niciodată, adică...nici n-am avut, ştiu eu, băieţi care să-mi facă curte...numai evrei au fost, şi nu s-a pus niciodată problema.

Dar aţi fi acceptat? Sau nu v-aţi pus problema, da.

Eu ştiu...nu mi-am pus problema, dar...mi-a mai făcut curte un creştin, dar nu, nu ne-am pus problema de căsătorie; în orice caz, nu le-ar fi căzut bine, aşa era tradiţia, nu mai e aşa, şi eu totuşi zic că tradiţia asta a fost bună, că în căsnicie sunt atâtea probleme, şi dacă mai e şi problema asta să se arunce în faţă soţul sau soţia, să-ţi spună un ...ăsta, urât, despre religia ta, este un plus de ceartă, de neînţelegere, de...

Da, se poate, nu m-am gândit. Dvs. după părinţi aţi ţinut Juhrzeit, sau după soţul dvs.?

Da, astăzi, azi în cât avem...

13.

deci ieri s-au împlinit 10 ani de când a murit soţul, şi chiar am zis astăzi că mă duc mâine la myinian, să-l pomenească, in fiecare an fac şi după mama.

Şi după tata?

Şi după tata.

Este ziua morţii sau ziua de naştere?

Acuma ce se întâmplă, la noi cum se ţine myinianul numai o dată pe săptămână, eu am avut de exemplu, după ce a murit tata, am avut pe 10 ani, rabinul mi-a dat după calendarul evreiesc, ca în fiecare an de altfel, degeaba ai murit în 12 ianuarie, sau februarie, pe urmă la anul pe altă dată...

Da, da, ştiu.

Aici nu se poate ţine cont, chiar dacă ai..tot sâmbătă se face myinianul, aşa că nu are nici o importanţă.

Şi shivah aţi stat după moartea părinţilor sau a soţului?

Da, da, sigur, 7 zile.

7 zile se stă aşa...e şi în funcţie de zonă, cum se stă aici?

De obicei se stă pe jos, direct pe podea, dar există, nici nu ştiu dac comunitatea mai are, un scăunel negru de două persoane, sau de trei, un taburel, lung, care întotdeauna se dă celor care le-a murit cineva în familie şi se stă pe el.

Şi se mai face înconjurul casei sau?

Da, înainte.

Şi aţi făcut ş iasta?

Da, sigur că da, înainte să ieşi după 7 zile; 7 zile stai în casă, nu ieşi nicăieri, şi prima ieşire o faci după ce înconjori casa.

Şi aşa aţi făcut?

Da, sunt nişte obiceiuri.

Au rostul lor.

Unii păstrează, tradiţie.

Cum v-aţi simţit când aţi aflat de naşterea statului Israel?

Păi ne-am simţit foarte bine, eu eram copil atunci ,în 47, dar...

Cum aţi auzit, la radio?

La radio.

BBC-ul era probabil, atunci?

BBC-ul, pe ăsta l-am ascultat. Era mare lucru pentru noi, pentru că noi n-aveam o ţară, n-aveam nimic, era Palestina, care era sub englezi.

Atuncea da.

Am citit multe cărţi, după ce s-au eliberat.

Aveaţi mulţi prieteni sau rude care deja plecaseră, când au fost războaiele în Israel, aţi avut, din nefericire, pentru cine să vă faceţi griji?

Da, cum să nu, păi în primul rând aplecat fratele, care a făcut armata acolo, el a plecat când...de fapt a plecat după ce s-a pronunţat statul Israel, că au plecat în 49, şi în 47 s-a proclamat. Dar acolo au fost veşnic războaie, şi el a făcut armata acolo, trei ani.

A prins ambele războaie?

Nu, războaie nu, doar armata.

Păi avea 4 ani când a plecat în 49.

Da, era prea târziu.

Da, sigur.  Şi în schimb a fost, a fost chiar la Ierusalim când războiul de 6 zile, a luptat acolo, sigur că îmi făceam griji.

Prieteni apropiaţi aveaţi care plecaseră în Israel?

Păi am avut-o pe prietena asta care acum e acolo, Springer Rose-Marie, care au plecat prin anii 65, şi tot timpul au stat în Ierusalim, şi rude foarte multe, verii tatălui meu, da, doi veri, o verişoară de-a lui, şi mulţi prieteni, mulţi cunoscuţi din Braşov.

Rude in SUA sau prieteni aţi avut?

Nu, în altă parte nu. Am avut, deci am  avut din partea mătuşii, deci fraţii, cei doi fraţi ai soţului mătuşii de la Bucureşti, unul e in America şi unul la Paris în Franţa.

Dar eraţi în termeni de corespondenţă?

Da, dar nu numai asta, doar ei veneau, că avea unul dintre fraţi la Bucureşti, şi mai erau patru fraţi, şi unul dintre fraţi la Braşov, şi veneau aici.

Şi în timpul comunismului, aveaţi probleme cu corespondenţa?

Da.

Da? În ce sens?

Eu când am fost de exemplu studentă în primii ani nu am putut să corespondez cu frate-meu, era interzis, te lua ..corespondenţa, dacă vedea pe un plic scris Israel, sau SUA, sau Germania, imediat îţi deschidea scrisoarea, te chema la securitate.

Aţi păţit aşa?

Nu, n-am păţit aşa pentru că n-am corespondat.

Ştiaţi dinainte că nu se poate?

Da.

Şi nici ei nu puteau trimite scrisori?

Nici ei, nici nu ajungeau scrisorile la noi.

Probabil trimiteau şi nu ajungeau.

Nu ajungeau, ei ştiau care e situaţia şi nu puteai să scrii nimic.

Şi chestia asta cu scrisorile, dvs..

Asta era pe timpul stalinismului, pe urmă după ce a murit Stalin şi a venit Hruşciov, puteai deja să corespondezi, dar nu totdeauna ajungeau la ţintă scrisorile, multe n-au ajuns.

Ce vroiam să vă mai întreb, în 89, când a fost revoluţia.

Aşa.,

Unde vă aflaţi?

Aici.

Aici? Ceva evenimente specifice din ...?

Ei, am tras destul frică, de exemplu nu ne-am dus în centru, că ştiam că sunt lupte acolo, mai ales după revoluţie, revoluţie...mai ales ...era tocmai de Chanukkah, şi ne pregăteam să...am aflat ce se întâmplă la Timişoara, de la radio am aflat, prima zi, când a fost la Timişoara, 14, 16. Şi ştiu că eu m-am dus la serviciu, şi fiecare s-a ferit să vorbească, şi o asistentă de-a mea, îl avea pe soţul ei care era pilot pe elicopter, şi a tot vorbit, că sunt amplasate nişte rachete, şi aşa a şi fost, pe elicopter, că dacă se văd mişcări, să se dea drumul la rachete, şi asta era înnebunită, asistenta.

Aici la Braşov?

La Braşov, da, şi mi-a povestit după aia, cât timp aţinut, nu avea curaj nimeni să vorbească despre asta, că nu ştiai cine e pus acolo să te observe şi să asculte ce spui, şi pe urmă, când am venit o dată la prânz acasă cu troleul, că aveam la policlinica Steagu-Roşu, şi făceam de aici naveta de aici până acolo, şi venind cu...ştiam deja ce-i la Timişoara, venise acolo în bloc o studentă acasă, care studia în Timişoara, şi ea a povestit tot  ce s-a întâmplat acolo, şi că abia a reuşit să vină acasă, că au fost ridicat studenţi şi ne-a povestit ce măcel era acolo, deci ştiam de la sursă. Şi când am venit cu troleul, discutau două doamne acolo în faţa mea, ca una văzuse, că ştii că s-a întrerupt la televiziune transmisia şi deci a descris ce s-a văzut după aia, când era Ceauşescu pe balcon, când a început acolo. Iar aici, deja fiică-mea era căsătorită, ginerele meu era aici, ei stăteau sus, acolo unde e Pizza Iulia.

Da.

Şi fiică-mea era acasă, deja era născută Daniela, avea un an sau doi, şi ginerele meu era aici, şi noi ne pregăteam să mergem la Purim, a fost atunci, sau  Chanukkah, în decembrie, da, şi a zis soţul ce să vă duceţi la Chanukkah, uitaţi ce-i afară, şi ne-am uitat pe geam, şi am văzut coloane de muncitori cu pancarte, troleibuzele oprite, care se duceau...

Spre centru probabil.

În centru, la sediul de partid, că unde e prefectura acuma, era sediul.

Sediul.

Da.

Şi altceva n-aţi mai auzit, împuşcături?

Aia, da, sigur, după ce s-a terminat, de fapt când au fost şi cei mai mulţi morţi, când s-a tras, a tras unul în altul, că eu aşa trebuie să spun, atunci nu mi-a venit să cred, noi stăteam la televizor, şi vedeam aici seara cum trec gloanţele, focurile de armă, s-a văzut aşa, luminat, ca nişte stele care...căzătoare, şi a venit un vecin acasă într-o zi, în toiul luptelor din centru, şi l-am întrebat, era un profesor, acum nu mai stă aici, profesor de română, ginerele doctorului Bologa, dacă-l ştii, stomatolog, acum e la pensie.

Mi se pare cunoscut.

Aşa, şi am întrebat ce e în oraş, că noi nu am avut curajul să mergem, aici făceam cumpărăturile. Ştiţi ce e prin oraş? Trage populaţia în populaţie, trage unul în altul, zic, şi unde sunt teroriştii? Ce terorişti, trag unii într-alţii, şi atunci n-am vrut să cred, dar acum am ajuns la concluzia că aşa a fost, deci nu existau terorişti la noi, la noi existau ăştia de la Securitate, care erau tot...

Cu Securitatea aţi avut vreodată probleme, contacte?

Am avut.

Da?

Eu nu, soţul a avut.

Ce fel de?

Când era fiică-mea nemăritată, a venit un prieten de-al ei, pe care îl cunoscuse, ea fusese în Israel după ce a terminat liceul, prin...

In vizită?

În vizită, da, a avut o invitaţie de la fratele meu şi a fost acolo, şi acolo a cunoscut un băiat, şi ăla a venit în România tocmai de ...când am avut noi Paştele. Şi ca să stea...ştiam că nu puteam să-l cazăm la noi acasă, nu era voie, şi s-a cazat la hotelul, era hotel aici pe Karl Marx, pe Iuliu Maniu, unde a avut Roth firmă, acum nu ştiu ce e acolo, restaurant, firmă, pe stâga, cum mergi, chiar la intersecţie cu Cuza Vodă.

A, da, ştiu.

Sunt mai multe...şi acolo a fost un hotel, şi ca să fie aproape, s-a cazat acolo. Şi în ziua de...că el venise cu vreo două zile înainte de Seder, şi am făcut Sederul acasă, soţul meu a oficiat, şi a pornit un ropot de ploaie, şi el n-a  mai ...n-a mai putut să plece, n-a mai vrut să plece, n-am vrut noi, în sfârşit, acuma  pentru o noapte, ce se poate întâmpla, era deja târziu, era ora 12, până am sărbătorit Sederul, şi a dormit aici. Şi a doua zi, s-a dus dimineaţa la hotel. Şi peste câteva minute ne dă telefon să vină soţul, să meargă până la hotel, la recepţie. Ce s-a întâmplat: pe atuncea, toate astea erau informatoare, şi cameristele, şi recepţionerele, şi fiecare hotel a avut un securist, şi aşa mai departe, ca să observe lumea care vine, pleacă, şi aşa mai departe, până şi la hotelurile astea mici, nu numai la Aro. Şi recepţionera, când a întrebat ăsta dimineaţa, ei, ce mai e nou, recepţionera a spus că respectivul, nu mai ştiu cum îl chema, n-a fost în noaptea asta acasă. Unde a fost? Nu ştiu. Şi l-au luat pe el. Unde ai fost? Şi ăsta  spus unde a fost. Zice, la o prietenă. Ce ştia el, băiat tânăr, care a plecat de mic, nici nu ştiu, care s-a născut acolo în Israel, nimeni nu cunoştea exact staţia care era la noi, el ştia una şi bună că n-are voie să locuiască aici, dar pentru o noapte! Şi atunci a spus, că a plouat, şi n-a mai venit acasă. A fost în vizită, şi am sărbătorit asta, şi l-au chemat pe soţul.

Unde, la hotel sau la Securitate?

La hotel, nu, i-a dat telefon şi i-a spus ce s-a întâmplat, şi atunci soţul a luat legătura cu securistul spitalului, şi a zis că vrea să stea de vorbă cu el, ca să spună el întâi, nu să afle securistul de la alţii, eventual de acolo, de la hotel. Şi s-a dus la el şi i-a spus, care e situaţia, uite, aşa s-a întâmplat, i-a spus adevărul, a fost ploaie, el n-a mai plecat...nu-ţi mai spun că pe timpul ăsta, in intervalul ăsta de timp, noi am luat toate, aveam foarte multe ţigări şi săpunuri primite de la pacienţi, ştii, cât timp am lucrat, şi le-am pus într-o valiză, şi le-am dus la vecina, că dacă vine să facă percheziţie, să nu găsească aici nimic ce e străin. Ei, asta a fost.

Dar s-a mai pus problema de percheziţie?

Nu, nici nu s-a mai pus, s-a rezolvat, mai ales că-l cunoştea pe soţul şi nu era mare...

Scofală.

Dar a fost destul, că a trecut prin emoţii, nu era simplu.

După 89, dvs. ce părere aveţi, vi s-a schimbat viaţa în bine sau in rău?

Ce să spun, sigur că s-a schimbat in bine, că acuma ai acces la toate, dar noi cu banii am stat foarte bine pe timpul comuniştilor, în senul că câştigam destul de bine, n-aveai pe ce să cheltuieşti banii, şi i-ai tot economisit, noi după revoluţie am rămas cu o sumă mare de bani, nici n-am trăit aşa pe picior mare, dar nici n-am economisit aşa, fără măsură, aveam tot ce ne trebuie, nu era problemă, cum nu puteam călători aşa cum am fi vrut, călătoriile astea în ţările socialiste nu au fost aşa scumpe, deci dintr-un salariu puteai să faci 10-14 zile într-o ţară socialistă, dintr-un salariu, şi noi am avut două salarii. Bineînţeles că şi întreţinerea fiicei la facultate şi aia a costat, dar eu făceam foarte multe gărzi, şi câştigam de două ori cât a câştigat soţul, poate şi mai mult, că făceam săptămânal câte o gardă care erau plătite, vreo 30 de ani am făcut gardă, până m-am pensionat, şi am rămas cu vreo 700.000 lei, care erau o sumă enormă.

In 89? Enorm. Îmi aduc aminte cum erau salariile.

Bineînţeles, pe cecuri, aşa, e carnet de cec, şi am început să cumpărăm, adică să investim, că eram înnebuniţi, mai ales soţul, ce ne facem cu banii, că banii se vor devaloriza, el ştia din Rusia cum a fost pe timpuri, când au venit comuniştii şi asta, noi trebuie să facem ceva cu banii, că din bani ăştia, din 700.000 lei o să putem să luăm un sac de ceapă, şi aşa a şi fost.

Şi aţi reuşit să investiţi?

Să investim ,a fost, de exemplu au început să vină ruşii, aici era piaţa roşie, aşa se numea, unde s-a construit acum, vindeau aur cu 2500-3000 gramul de aur, şi am cumpărat de la ei inele, cercei, mă rog, ce s-a putut, covoarele alea pe care le vezi acolo împachetate, atunci mai erau astea, toate sunt manuale, acum nu mai găseşti, să dai cu tunul nu găseşti un covor manual nicăieri, de Hărman şi nu ştiu de unde se mai fac, şi în asta am investit, pe urmă am luat macrameuri; pe urmă am luat o locuinţă copiilor, ei, şi tot au mai rămas bani. Şi am primit foarte mulţi bani înapoi, că noi am tot plătit ani  de zile părţi sociale la serviciu, şi toţi banii ăştia s-au returnat, deci s-au strâns foarte mulţi bani.

Da.

Ei, şi covoarele stau aici, nu numai aici, ca mai am şi dincolo, am dat şi lui fiică-mea, foarte multe covoare am luat, că mi-e şi groază, la câţiva ani tot trebuie să le despachetez, să chem femeie să le scuture, şi de vândut, slavă Domnului, n-am nevoie de bani ca să vând covoare, şi cui să le vinzi, că degeaba îţi vine unul şi-ţi spune că ăsta valorează atâta, că nimeni nu-ţi dă banii ăia, că nu sunt bani, ce poţi să faci cu ele, stau aici.

La antichităţi poate aţi reuşi să le vindeţi, dar nu ştiu să vă spun ce preţuri oferă ei.

Stau acolo mărfurile la consignaţia şi se tot...aşa, blană am cumpărat de la Bucureşti am luat-o ,asta după ce a murit mama şi cu banii pe care i-a lăsat ea, mi-am luat mie un astrahan cu nurcă, şi o mulţime de blănuri pe care tot trebuie să le scutur şi uite că tot mai am câte o molie aici...dar numai am unde trăi, nu mă mai interesează nimic.

La comunitate, am înţeles că sunteţi doctor parcă?

Da. 

Al comunităţii?

Da.

De când?

De vreo 12-13 ani.

După ce v-aţi pensionat, sau...?

Nu, chiar mai lucram, era ultimul an, sau penultimul an, am lucrat încă o...
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